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A párt X. kongresszusára készülünk

Fejlesszük a kritikai szellemet!
Pártunk Központi Bi

zottságának dönté
se alapján ez év végére 
összehívják az MSZMP 
X. Kongresszusát. A szo
kásos kongresszusi előké
születek során jelentős 
élénkülés várható a párt
életben. A párttagság és 
a vezető szervek értékelik 
majd többéves munkáju
kat és a választások friss 
erejével, megújító lendü
letével látunk neki az 
újabb, bonyolultabb fel
adatoknak. Számos terüle
ten, mint a gazdasági fej
lődés és társadalmi élet 
különböző területén jelen
tős eredményekről adha
tunk számot. Van azon
ban egy terület, ahol úgy 
gondolom, hogy a, legtöbb 
pártszervezetben kevés 
eredményt tudnak majd 
felsorakoztatni. Ez pedig 
a bírálat, önbírálat, álta
lában a kritikai szellem 
fenntartásának kérdése. A 
IX. Kongresszus határoza
tának VI. fejezet 38-as 
pontja pedig nagyon vi
lágosan és határozottan 
jelölte meg a feladatokat 
e területen is.

„A pártban ébren kell 
tartani a kritikai szelle
met. Fokozni kell a küz
delmet a gondolati rest
ség, az önteltség ellen. 
Erősíteni kell — különö
sen a vezetőknél — a 
tettekben kifejezésre jutó 
készséget a jogos bírálat 
elfogadására, az önbírá
latra. A párttagság véle
ménynyilvánítása és bírá
lata a párt egészséges 
belső életének elengedhe
tetlen feltétele.”
Eddig az idézet és azt 
hiszem, hogy akár a bí
rálat, akár az önbírálat 
gyakorlati megnyilvánu
lásait vizsgáljuk, nagyon 
negatív képet kapunk. A 
pártcsoport értekezleteken, 
a taggyűléseken és más 
fórumokon csak elvétve 
mondunk és hallunk ha
tározott, személyhez szóló 
bírálatot, önbírálatot még 
kevésbé. Nem követünk 
el hibákat, nincs nálunk 
önteltség, nincsenek visz- 
szaélések, visszáságok?

Igaz „bírálatban” sem 
vesszük, hogy alig tud 
ma két ember találkozni 
úgy, hogy a harmadik 
mondat — az árak, bérek 
visszásságok kapcsán — 
ne fordulna a vezetők, 
vezető szervek „bírálatá
ra”. Egyik következtetés
ként levonhatjuk tehát, 
hogy nem ott és nem úgy 
bírálunk, ahogy kellene. 
Mi párttagok sem bírá
lunk úgy, ahogy azt pár
tunk törvényei előírják, 
illetve, ahogy annak ér
telme és hatása van, de 
áll ez más kollektívákra 
is. Pedig tudjuk, hogy az 
ún. „folyosó bírálatok” 
nem jutnak cl a címzet
tig, az tovább folytatja 
helytelen munkáját, ma
gatartását. Sőt gyakran 
egyre nagyobb önbizalom
mal, önteltséggel. A „ki

fakadok mérge nem egy
szer, elkeseredése pedig nő 
és sajnos nem ritka, hogy 
meghasonlanak, visszahú
zódnak.

Az előzőeken kívül vég
telenül sajnálatos az is, 
hogy ilyen körülmények 
között nemhogy a hibázok 
és visszaélők nem javíta
nak munkájukon, de a 
„kifakadók” állításai, fel
tevései nem nyernek tisz
tázást. így azok akár iga
zak, akár nem, a végte
lenségig eltúlozhatok a 
köztudatban és a tényle
ges eredményekről, jó ol
dalukról terelik el a fi
gyelmet és lehangoltságot 
szülnek.

A korábban említett 
„beszélgetések” témájá
ból sorolok fel néhányat. 
A gyakoriságot tekintve 
kétségtelenül az árak és 
bérek szerepelnek első he
lyen. Az árak állandóan 
nőnek, jóval gyorsabban, 
mint az időnkénti bér- 
emelkedések, hangzik az 
egyik állítás. „Politikánk 
liberális, udvarolunk az 
értelmiségnek, teret enge
dünk a kispolgároknak, 
nem érvényesül a mun- 
kásoszály vezető szerepe, 
stb.’’ — hallani elég sokat. 
„Nincs egyenlő elbírálás 
vezető és beosztott eseté
ben” sűríthető össze a kö
vetkező témacsoport, „a 
vezetőknek mindent sza
bad, szigorú felelősségrc- 
vonás csak a beosztottak 
felé van.” Szidjuk a bü
rokráciát, a protekcioniz
must és még sok mindent.

Azzal kezdeném, illet
ve folytatnám, hogy 

még gondolatban sem aka
rom „elkenni” az előzőek
ben szereplő, valóban lé
tező hiányosságokat, visz- 
szaéléseket, lazaságokat. 
Az ellenük való eredmé
nyes harcot azonban az 
akadályozza, hogy általá
nosítunk, összekeverjük a 
dolgokat, mindig csak más 
„portáján seprűnk” és a 
felelősséget mindig csak 
fennt keressük. De ma
radjunk az érintett né
hány kérdésnél. A „bérek 
— árak” esetében joggal 
panaszkodunk és mérge
lődünk, hogy a kereskede
lem, az ipar burkoltan 
vagy nyíltan, de néhány 
év alatt úgy feltornászta 
az árakat, hogy a pártnak 
és kormánynak éppen elég 
gondot jelent legalább 
méréskelni c törekvéseket. 
Felelősek ezért az ipar és 
kereskedelem vezetői és 
az illetékes állami szer
vek, akik hagyták a folya
mat kialakulását? Azt hi
szem, hogy ezt a felelős
séget senki nem tagadja. 
Egyet azonban nem 
felejthetünk el. Azt, hogy 
az iparban és kereskede
lemben is ott vannak a 
vezető és munkáskollektí
vák, ott vannak a párt- és 
tömegszervezetek, ame
lyek, ha elsősorban a „sa
ját portájukon sepernek 
jól,, nem következhetnek

be az indokolatlan ármoz
gások. Másrészt az ún. be
osztott munkavállalóknak 
is látni kell, hogy minden 
selejt, anyagpazarlás, „ló
gás” és érdemi munka 
nélkül felvett bér, ha 
akarjuk, ha nem, azért 
benne van az „árban”, 
termékeink árában, amit 
azután bosszankodva ve
szünk meg egyre drágáb
ban. Az is igaz, hogy bent 
van ebben az árban a 
rossz tervezés, a szerve
zetlen munka, a felesleges 
reprezentáció költsége is.

Ami politikánk „fellazí
tását” illeti. Az utóbbi idő
ben több országos és me
gyei rendezvényen vettem 
részt. Személyes tapaszta
latból mondhatom, pár
tunk vezetői, kormányunk 
vezetői tudásuk, munká
juk legjavát adják, hogy a 
szocializmus ügye minél 
eredményesebben haladjon 
előre.

Rendszerünkben nincse
nek külön törvények ve
zetők és beosztottak szá
mára. Nincsenek születési 
előjogok. Ha képessége, 
munkája és rendszerünk
höz való szilárd hűsége 
folytán valaki vezető be
osztásba kerül és a köz 
javára tevékenykedik, jog
gal részesül magasabb 
anyagi és erkölcsi elisme
résben, mert gondjai, fe
lelőssége és munkájának 
kihatása is nagyobb. Úgy 
gondolom, hogy a „bírála
tok” nem is az ilyen ve
zetőket érik. Vannak vi
szont, akik csak részben 
felelnek meg a fenti kö
vetelményeknek, vagy ha 
munkájuk eredményes is 
a gazdaságosság kérdésé
ben ,de mint ember nem 
tud vagy nem akar beosz
tottaival megfelelő vi
szonyba kerülni. Vannak 
természetesen olyanok is, 
akik teljesen alkalmatla
nok.

Általánosítani tehát nem 
helyes és nem célszerű. 
Minden erővel támogas
suk kiváló vezetőinket, 
mint ahogy a nem vezető 
beosztású kiváló dolgozó
inkat is népszerűsítjük. 
Segítsük bírálattal, kezde
ményezéssel, a kollektívák 
erejével a kevésbé kifor
rott vezetőket és váltassuk 
le az alkalmatlanokat.

Pártunk IX. Kongresz- 
szusa nem ok nélkül 

húzta alá a kritikai szel
lem nélkülözhetetlenségét, 
nyilván a X. Kongresszus 
is azt teszi majd. A párt
tagság egészségesebb, bát
rabb véleménynyilvánítása 
kedvezően fog hatni nem
csak a párton belüli tevé
kenységre, de egész köz
életünkre. Közelgő párt- 
kongresszusunkra ezért 
úgy készüljünk, hogy az 
elmúlt évek mérlegének 
megvonásával egy időben 
szabaduljunk meg az el
nézés, a közömbösség és 
megalkuvás fékjétől is.

Tóth Béla

Mire képes az IUI-7-es?
Termálvíz Újpetrén

Az újpetrei termelőszö
vetkezetet a komoly ered
ményt elérők között em
legetik Baranyában. Szé
pen gondozott, jól termő 
földje, kiváló állatállomá
nya, külföldi kereskedel
mi kapcsolatai példaké
pül szolgálhat sok tsz 
előtt A tsz majorja az ál
landó változás képét mu
tatja, új istállók, ólak, 
műhelyek épülnek. De a 
fejlesztést akadályozta a 
vízhiány. Egy kis ásott 
kút nem tudta táplálni a 
hidroglóbust. Fúrt kút 
kellett tehát! A MÉV Ku
tató Mélyfúró Üzemének 
szakemberei az eddigi ku
tatási eredmények birto
kában nyugodtan mond
hatták, hogy minden le
hetőség megvan a sikeres 
vízfúráshoz. Megkötötték 
tehát a szerződést a kút 
lemélyítésére.
Az ?I-7 berendezés kabala!

A Mágocson sikerrel 
befejezett vízfúrás után 
ismét az M-7-es berende
zésre került a választás. 
Gyorsan haladt a fúró a 
puhább fedőrétegekben, 
de a vizet nem itt várták, 
350 m mélységben végre 
kemény kőzetet ért a 
fúrókorona.

Mészkő! Ezt várta már 
mindenki. De az örömbe 
bizony üröm is vegyült, a 
mészkő repedései bizony 
szűkek voltak. Persze 
azért amikor a fúrólyuk
ból megszökött a fúró
iszap egy része, mindenki 
megkönyebbült, hiszen 
ahol az iszap fúrás köz
ben elmegy, ott a lyuk 
kitisztítása után víznek 
kell beáramlania. A fú
rás befejezése után min
denki kíváncsian várta a 
geofizikai vizsgálatok
eredményeit, mert hiszen 
a kőzetmagok vizsgálata 
mellett ezek adnak képet 
a víznyerés lehetőségei
ről. Az eredmény nem

Fokozott felelősséggel az üzem 
összmunkájáért

Beszélgetés Dr. Tisza István főmérnökkel
A II. sz. Bányaüzem négy 

év óta folyamatosan teljesíti 
tervét. Az üzemben nincse
nek (,nagy ugrások”, hanem 
az állandó tervteljesités, a 
teljesítmények folyamatos 
növekedése a jellemző. Hogy 
sikerült ezt elérni? - erre 
kértünk választ dr. Tisza Ist
ván főmérnöktől.

— Hosszú volt az út 
idáig. Legelőször létre 
kellett hoznunk olyan fel
tárási és előkészítési csa
patokat, amelyek biztosí
tották a fejtéshez szüksé
ges feltárt, ill. előkészí

A savazó brigád

volt valami biztató, de a 
legjobbnak látszó szaka
szok szűrőzése után meg
indult a hidrogeológiai 
vizsgálat, a próba komp
resszorozás.

Azt mondják, hogy 
evés közbeng jön meg az 
étvágy, s ez igaz is. Kö
zel 300 liter vizet sikerült 
kompresszorozni percen
ként, a tsz eredeti igé
nye 180 1/perc volt. De a 
hőmérséklet 37 C°! A mi
nőség megfelelő! Még 
több víz kellene! Hiszen 
ez jó hajtatóház fűtésre, 
strandfürdőre és lehűtve 
ivásra is .Igen ám, de 
akárhogy ' kompresszoroz- 
ták, nem jött több. A 
vízszint pedig hatalmas 
méretekben süllyedt, az 
eredeti alatt már mint
egy 30 m-re. Mit lehet 
itt tenni?

Savazni kell!
Ismert, de Magyaror

szágon igen ritkán alkal
mazott módszer a rriész- 
kőbe fúrt vízkutak sava- 
zása. A sósav oldja a 
mészkövet, s a kitágult 
repedések megnövekedett 
vízmennyiséget. vezetnek 
a kútba. A Kutató Mély
fúró Üzem már végzett 
ilyen munkát, igaz, hogy 
viszonylag kis méretek
ben, Orfűn az üdülőtelep 
vízellátása céljából, s a 
vízhozam ezután többszö
rösére nőtt.

Újpetrén is, a számítá
sok szerint, mintegy 600- 
700 1/p vízhozam elégítet
te volna ki a megnöveke
dett igényeket. Nincs más 
hátra: savazni kell!

A kőzetek laboratóriu
mi vizsgálata biztató 
eredményeket hozott. Az 
anyag 99 %-a sósavban 
jól oldódott. A Kutató 
Mélyfúró Üzem szakem
berei kidolgozták a tech
nológiát, amely szerint 12 
köbméter sósavat kell a 
fúrásba bepréselni. A

tett ércmennyiséget. Ezek ' 
a vágathajtó csapatok ma, 
már állandóak és össze
szokott, összekovácsolódott 
dott munkáskollektívát 
alkotnak.

— Megszerveztük és j 
biztosítottuk a folyama- ; 
tos anyagellátást. Gya- [ 
korlatilag megszűnt a ré-1 
gén krónikus üreshiány ■ 
és jónak mondható a fa 
és egyéb anyagellátás.

— Az új FMG és RKG 
típusú gyutacskombináció 
lehetővé tette az új rob
bantási technológia ki

nagy nap 1970. május 27- 
én következett be. A fú
rósok igen nehéz munkát 
végeztek, gumiruhában, 
gázálarcban végezték a 
sav kiöntését és bevezeté
sét. Mindenkiről folyt 
már az izzadtság, amikor 
végre sor kerülhetett a 
12 köbméter sav besaj to
lására. Felbőgött a mo
tor, s a nyomásmérők 
25-30 atmoszféra körül 
mozogtak, a lyuk meg 
nyelte, nyelte a savat. 
Két óra pihenés után vég
re megindulhatott a sav 
maradékának kitermelése 
a lyukból. S ahogyan le
csökkent a lyukban a víz
nívó, egyszer csak óriási 
nyomással kitört a vörö
ses-sárga sűrű iszapos, 
gázzal kevert savmara
dék. Széttépett kötelet, 
tömlőt óriási erejével. 
Végül is azonban hősies 
helytállással sikerült le
rögzíteni az ide-oda csap
kodó tömlőt,- s negyedóra 
elmúltával megállt a ki
törés. Újra beindultak a 
kompresszorok, s a víz 
egyre tisztább lett.

Boldogság és öröm!
A menyiség pedig 1000 

liter percenként! A vízní
vó is csak 2 métert süly- 
lyedt ezalatt a hőmérsék
let 39,5 C°! Nem várt, 
ragyogó eredmény. A fú
rósok, a műszakiak arcán 
boldog öröm ragyogott. S 
a tsz vezetői sem búsla
kodtak! Már számolgat
ták, mi és hová épül, 
már számolgatták a befo
lyó jövedelmet.

Sikerült a kísérlet, 
olyan, amilyet ritkán al
kalmaznak Magyarorszá
gon, s amellyel tovább 
öregbítették a Kutató 
Mélyfúró Üzem kollektí
vájának szakmai jó hírét.

. K. L.

dolgozását. Emelkedett a 
robbantás hatásfoka, a fo
gásmélység, ill. fajlagos 
fúrólyuk csökkentést ér
tünk el, valamint csök
kentettük a kirobbantott 
biztosító elemek mennyi
ségét. Hangsúlyoznom 
kell azonban, ezek az 
eredmények nem egyik 
napról a másikra szület
tek, hanem folyamatos 
következetes munka gyü
mölcsei, . amelyben az 
üzem teljes kollektívája 
résztvett.

(Folyt, a 3. oldalon.)
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Az ifjúság helye a társadalomban Akikre biiszkék vagyunk
Az MSZMP KB-a feb-] 

ruár 18-19-én megtárgyal
ta az ifjúság nevelésével 
összefüggő kérdéseket. A 
bizottság állásfoglalása 
következetesen végig viszi 
azt a gondolatot, hogy az 
ifjúság nevelése össztársa
dalmi ügy és ebben a i 
munkában konkrét köve
telményeket kell támasz
tani, a szocializmus min
den állami és társadalmi 
intézményével szemben.

A' mai ifjúság már 
olyan korban nő fel, ami
kor eldőlt a hatalomért 
folytatott harc, kijavította 
pártunk a személyi kul
tusz okozta torzulásokat, a 
fiatalok saját szemükkel 
nézik — és kritikusan — 
az épülő szocializmus 
múltját és jelenét.

Az ifjúság társadalmi 
politikai szerepével kap
csolatban felvetődő kér
dések többféle módon -fo
galmazódtak meg a köz
véleményben. Az egyik 
nézet szerint gondjaink 
forrása a nemzedéki ellen
tétek elkerülhetetlen ki
éleződése.

A korcsoportok között 
meglévő különbséget üze
münknél sem lehet elta
gadni. Idősebb korosztá
lyok előszeretettel hangoz
tatják saját ifjúságukat, 
célratörő, harcos lelkese
désüket. Ilyenkor figyel
men kívül hagyják azt a 
tényt, hogy társadalmunk 
fejlődése egyre erőtelje
sebb, nincs szükség hős
tettekre, nehezen értik 
meg — vagy egyesek ta
lán nem is akarják —, 
hogy fiataljainkat alapve
tően más problémák és 
megoldatlan feladatok fog
lalkoztatják. Nincs már 
szükség arra, hogy bizo
nyítsuk, hogy ez az út, 
amelyet pártunk képvisel, 
az egyedüli helyes út, 
amit követni kell. Nem 
kell harcolni a munkás- 
osztály hatalmáért, az 
meg van alapozva.

Üzemünk fiatalságát 
sem ezek a problémák 
foglalkoztatják. Követelik 

— sokszor talán türelmet
lenül — helyüket, (hogy 
ez jogos, ezt többségük 
nap-nap után bizonyítja), 
bizonyítják, hogy egyenlő 
félként kezelendők a 
munkában, vagy az irányí
tásban, társadalmi és po
litikai vitákban az idősebb 
generációval.

Ez az, aminek megér
tésre kell találnia, megér
tésre a türelmetlenségnek, 
mert hisz ez az ifjúság 
életkori sajátosságaiból 
adódik, és semmi esetre 
sem káros, ha ezt a türel
metlenséget megfelelően 
gyümölcsöztetik, lehetősé
get adnak fiataljaink ki
bontakozására. Üzemünk 
vonatkozásában esetenként 
fellelhető a szakmai fél
tékenység, a „kínai fal” 
felfogás, egyes idősebb 
szakik nem, vagy csak 
igen kis mértékben adják 
át tapasztalataikat fiatal
jainknak.

Ugyanez elmondható 
esetenként fordtíva is, 
egyes fiatalok lealacsonyí- 
tónak érzik, ha tanácsot 
kell kérniök.

Ezek azok, amin feltét
lenül változtatni kell az 
egyén, de a társadalom, i 
szőkébb körben üzemünk I 
érdekében is.

Az ifjúság megítélésénél i 
törekvéseinek megítélésé-'

ben figyelembe kell ven
ni a marxista-leninista if
júságpolitika néhány alap
vető tételét, amely elisme
ri az ifjúság specifikumait 
és ezekre nagy figyelem
mel van az ifjúságpolitika 
kialakításánál. Elutasít
minden olyan nézetet, 
amely az ifjúságot, mint 
önálló társadalmi osztályt, 
fogja fel. Az ifjúság tár
sadalmi törekvéseinek
vizsgálatánál abból a leni
ni útmutatásból indul ki, 
hogy minden ifjú nemze
dék más körülmények kö
zött találkozik a szocia
lizmus eszméivel, mint 
apái. Az ifjúság is a tár
sadalom elválaszthatatlan 
része, ezért megítélésében 
az az alapvető, hogyan él, 
tanul és dolgozik, miként 
teljesíti kötelességeit, ho
gyan készül a jövőre. 
Ilyen vizsgálat alá vetve 
üzemünk ifjúságát, meg
állapítható, hogy többsé
gük becsületesen dolgozik, 
teljesíti kötelességét. Az 
ifjúság megítélésében to
vábbá figyelembe kell 
venni az egyes rétegek 
ma még egymástól jelen
tősen eltérő életmódját, 
politikai, kultúrális szín
vonalát, a városi és falu
si környezet tradícióit.

Üzemünk fiataljainak 
80 százaléka fizikai dolgo
zó, életkori sajátosságait 
tekintve az átlag életkor 
kb. 24-25 év. Meg kell 
említenünk azt a tényt is, 
hogy többségük már csa
ládos, vagy a családalapí
tás előtt áll. Ezek a té
nyek egyértelműen és ter
mészetesen irányt szab
nak megítélésükben. A 
munkásfiatalok képezik a 
magyar ifjúság legna
gyobb és legjelentősebb 
rétegét. Az ifjúmunkáso
kat a tulajdonviszonyok 
alapján kialakult alapvető 
vonások ’ kapcsolják a 
munkásosztály egészéhez. 
Üzemünk ifjúságát mint
egy 350 fő- képviseli, a 
KISZ szervezet szervezett
sége a számadatokat te
kintve mintegy 50-60 szá
zalékos.

Fiataljaink egy része 
közönyös a társadalmi élet 
eseményei iránt, nem ér
zik a politikai és társa7 
dalmi munka fontosságát, 
elfogadják a szocialista 
építést, azonban a gazda
sági munkán kívül többet 
ennek érdekében nem 
tesznek. Ifjúmunkásaink 
alapvető érdeke, hogy ál
landó munkahelyet bizto
sítson magának, de ugyan
akkor ennek megteremté

Jól sikerült ez a nap...

kellemes vasárnap Aha ligeten
A II. sz. Bányaüzem a ju

bileumi munkaverseny máso
dik helyezettjeként 25 000,— 
Ft pénzjutalomban részesült. 
Az üzem vezetése és a társa
dalmi, politikai szervek meg
egyeztek abban, hogy ezt az 
összeget az üzem valamennyi 
dolgozója között kell szétosz
tani. így született meg egy. 
egész napos abaligeti kirán
dulás terve. Az anyagiakba 
„besegített” az üzemi szak- 
szervezeti bizottság is, így 
lehetővé vált, hogy a szemé
lyenkénti 10,- Ft hozzájáru
lás mellett dolgozóinkat és 
családtagjaikat külön autó
buszokon oda- és visszaszál
líthattuk, valamint ízletes 
ebédet, sört és gazdag prog
ramot biztosíthattunk.

Reggel 7 és 9 óra között 
indult a 700 főnél nagyobb 
létszámú kirándulócsoport. 
Rövid utazás után megérkez
tünk a napfényben csillogó 
tó partjára. Szinte hihetetlen,

se után természetes köve
telménye, hogy megfelelő 
anyagi, szociális és erköl
csi megbecsülésben része
süljön.

Természetes követel
mény az üzem gazdasági ; 
vezetése részéről, hogy jól 
képzett törzsgárdát nevel
jen ki. De ennek alapvető 
feltétele a szakmai to
vábbképzés lehetőségeinek, 
eszközeinek biztosítása, 
valamint biztosítani kell 
a fiataloknak a szabadidő 
hasznos eltöltését külön
böző kultúrális , és sportlé
tesítmények létrehozásá
val. Ezek azok a tényezők, 
amelyek befolyásolják az 
üzemi fluktuációt, az üze
mi légkört, de a közhan
gulaton keresztül a mun
ka termelékenységét is.

A párt megerősítette I 
azt az álláspontot, hogy a 
KISZ a magyar ifjúság 
egyetlen politikai tömeg
szervezete, egyúttal leszö
gezte azt is, hogy támogat 
minden olyan kezdemé
nyezést, amely szélesíti az 
ifjúság szocialista nevelé
sének bázisát.

Ügy véljük, hogy az if
júság körében végzendő 
hatékonyabb munkának 
meg kell teremteni az 
anyagi, technikai feltétele
it is. A határozat végre
hajtása tehát nem lehet 
kampány feladat, hosszú 
időre megszabja a fiatal 
nemzedékek körében vég
zendő teendőket. Nem két
séges, hogy a KB állás- 
foglalása sokat fog segíte- j 
ni az ifjúság szocialista | 
nevelésében, életkörülmé
nyeinek, helyzetének ala-1 
kításában, a KISZ munká
jának fejlesztésében.

A határozat helyi jelle
gű megoldásában minden 
gazdasági és társadalmi 
szervnek rész kell vennie.

Hágcn Adám
Szolgáltató Üzem

*

A szerkesztőség meg
jegyzése: A cikket vitain
dításnak szánjuk. Követ
kező számunkban kívá
nunk foglalkozni a cikk 
egyes állításaival, amihez 
szívesen vesszük olvasóink 
véleményét. írásaikat jú
lius 15-ig kérjük szerkesz
tőségünkhöz beküldeni.

de a bakonyaiak 700 fős cso
portja. no meg a többi ki
rándulók, együtt sem tették 
zsúfolttá a környéket.

A rendezőbizottság úgy
látszik, jóban van az égiek- 
kel, mert egész nap csodála
tosan szép, meleg idő volt. 
Nem csoda, hogy a buszok 
megérkezése után pár perc
cel már fürdözők csapkod
ták a vizet.

A gazdag program elsősor
ban a gyermekeknek, de a 
felnőtteknek Is jó mulatságot 
kínált. Volt staféta jellegű 
csónakverseny, ahol kis szí
nes zászlókért kellett kiug
rálni a partra, majd vissza a 
csónakba, öröm volt nézni, 
ahogy többszörös családanyák 
vagy apák a lelkesedés tüzé- 
ben égve, a vízbe pottyan- 
tak. Néhány csónak összeüt
között, többen majdnem fel
borultak, de mindenesetre 
nagyszerű verseny volt. A 

i győztes csapat igazán meg-

A ÍI. üzem vezetősége 
örömmel olvasta a mellé
kelt levelet, amelyek is
mét arról adnak hírt, hogy 
dolgozóink nem csak üze
mi munkahelyükön lelje-

Tisztelt Elvtársak!

Örömmel értesítjük
Önöket arról, hogy Ötvös 
István honvéd, aki válla
latuktól vonult be katonai ' 
szolgálatra, elérte a Ma
gyar Néphadsereg kétsze
res Kiváló Katonája meg
tisztelő címet.

E címmel méltóképpen 
bizonyította, hogy becsüle
tesen készül a haza fegy
veres védelmére.

Elvtársi üdvözlettel:
Fodor Mihály

alezredes

MÉV II. Üzem 
vezetősége.

Tisztelettel értesítem, 
hogy dr. Tóth Ferenc t. 
hdgy. 1970. május hóban 
10 napos továbbképzésen 
vett részt. Nevezett a to
vábbképzés idején átlagon 
felüli szorgalommal vett 
részt, munkájával hozzá
járult az alakulat kiképzé
si fokának emeléséhez. 
Munkája elismeréséül a 

i parancsnokság dicséretben 
részesítette.

Gróf Ferenc
alezredes

érdemelt jutalma egy nagy 
torta volt.

A labdarúgó pálya izgal
mai ..clhományositották” a 
mexikói világbajnokságot. Kö
vérek és soványak, öregek 
és fiatalok, nősök és nőtle
nek mérték össze futballtu- 
dásukat. lteccsentek a síp
csontok és dagadtak a nagy
lábujjak. Felejthetetlen volt.

A gyerekek légpuskával 
célba lőttek, karikát dobál
tak, zsákban futottak, lepényt 
ettek. Minden győzelem ju
talma csokoládé volt. A leg
nagyobb sikert természete
sen a lepényevés aratta. Hi- 

i heteden, hogy néhány perc 
leforgása alatt mennyire ösz- 
szekenték magukat lekvárral 
a gyerekek. Mindenki jól 
szórakozott, még azok a ne- 
zők is, akik a verseny hevé
ben szintén kaptak néhány
adagot a lekvárból.

Külön szólnunk kell a 
gyárvárosi iskola úttörő zene-

sitiik kötelességüket, ha- 
nen< katonai szolgálatuk 
ill. »vábbképzésük ideje 
alatt is példamutatóan 
helytállnak.

Köszönjük nekik, hogy

Huszonöt éves az MSZBI megyei szervezete

Kitüntették a legjobb aktivistákat
A Magyar—Szovjet Baráti Társaság június 15-én 

ünnepi ülés keretében emlékezett meg a 25 éves év
fordulóról.

Az ünnepi ülésen résztvett a Magyar—Szovjet Mű
velődési Társaság első elnöke, dr. Boros István és 
titkára, Szigeti Pál, az országos elnökség részéről 
Drucker Tibor elvtárs.

A megnyitó után Selymes Ferenc, az MSZBT el
nöke ünnepi beszédében ismertette a mozgalom ed
dig végzett eredményes munkáját, a két nép barát
ságának elmélyítése érdekében.

A megemlékezés után az ÉDÜ kollektívája Em- 
lékplaketett kapott, amit Bimbó József elvtárs vett 
át.

A vállalatunknál — a 25 éves évforduló alkalmá
val aranykoszorús jelvényt kapott: — Kovács Ist
ván PB titkár, Tóka Jenő igazgató, Rácz Gyula SZB 
titkár, Hangos Lajos főoszt. vez., Bogár István oszt. 
vez. és Rumpler Mihály műszaki titkár.

Az ülésen felolvasták F. Tyitov elvtárs budapesti 
nagykövetnek üdvözlő levelét és további eredményes 
munkát kívántak a barátság elmélyítése és a béke 
biztosítása terén.

Veres Erzsébet

Július 3-án nyílik a Pécsi Ipari Vásár, melyen vállala
tunktól is több terméket láthat az érdeklődő közönség.

FOLYÓIRA TSZEMLE
NEMZETKÖZI SZEMLE jú

niusi száma több cikkel fog
lalkozik az indokínai háború
val, a kambodzsai agresszió
val.

Nagyon érdekes írás foglal
kozik a stratégiai fegyverek
ről szóló vitákról az USA- 
ban. A jelenkori ellenforra
dalom eszméinek anatómiája 
című írás harmadik, befejező 
része a szocialista országokon 
belüli politikai „pluralizmus
sal” kapcsolatos imperialista 
taktikai és propagandisztikus 
koncepciókat elemzi, majd 
felvázolja az imperialisták 
csehszlovákiai kudarca utáni 
törekvéseket.

karáról, amely egésznapos 
térzenét szolgáltatott. Picurka 
kislány óriási dobbal, de a 
többi művész se sokkal na
gyobb cgy-egy jól megtermett 
kakasnál^ Kedvesen, szépen 
zenéltek, jól szórakoztatták a 
közönséget. Délután, amikor 
libasorban muzsikálva körbe- 
meneteltek a tó körül, hatal
mas, megérdemelt tapsot 
arattak.

A nem hivatalos programo
kon belül persze sok egyéb 
is történt. Voltak akik egész 
nap ettek, mások kártyáztak, 
söröztek, aludtak, napoztak 
vagy fürödtek. A hangulat 
mindenesetre kitűnő volt, s 
ehhez nagymértékben hozzá
járult az is, hogy volt elég 
sör, bor, málna, Jaffa és 
mindezekért sehol sem kel
lett sorbaállni.

Hazafelé az autóbuszok 
megpirult hátú felnőttekkel és 
csillogó szemű gyermekekkel 
teltek meg, akiknek arcáról 
sugárzott a megelégedés: jól 
sikerült ez a mai nap. Nem 
csoda, hogy sokan megkér
dezték, mikor rendez újra az 
üzem ilyen nagyszerű kirán
dulást.

e-k. g.

ezzel is öregbítették üze
münk jó hírnevét és ez
úton is kívánunk nekik 
további jó munkát, erőt, 
egészséget.

N. S.

PARTÉLET júniusi száma 
fontos párthatározatok végre
hajtásának időszerű kérdései
vel foglalkozik. Ribánszki R., 
a KISZ kommunista, ifjúsági 
és tömegszervezeti jellegének 
összefüggését, a KISZ politi
kai jellegének erősítésével 
kapcsolatos teendőket elemzi 
írásában.

A folyóirat e számában 
megkezdte a Párt X. Kong
resszusa előkészítésével kap
csolatos írások közlését. Házy 
B. ,a KB osztályvezető he
lyettese a szerkesztőség kér
déseire adott válaszában töb
bek között feleletet ad arra: 
milyen feladatok hárulnak 
ebben az időszakban az alap
szervezetekre és a csúcsveze
tőségekre. Foglalkozik a be
számoló elkészítésének mód
szereivel, a kongresszusi 
irányelvek és a szervezeti sza
bályzat tervezetének közeljö
vőben sorrakerülő vitájával. 
Elemzi hogy milyen követel
ményeket szükséges szem 
előtt tartani, a titkárok és 
vezetőségi tagok megválasz
tásánál, milyen változások 
lesznek a választás, illetve a 
szavazás módjában. A párt 
alapszervezeteknek a taggyű
lési beszámolók elkészítésé
hez nyújt segítséget Rákos 
Imre cikke is, mely a leg
fontosabb általános szempon
tokat, az elkészítéshez helyi
leg rendelkezésre álló forrá
sokat, s a pártbizottságoktól 
kérhető segítség módját fej
tegeti.

A júniusi számban olvas
hatunk még a kollektív szer
ződések módosításának tanul
ságaival, a televízió műsor- 
politikájának értékelésével, a 
kommunista és munkáspár
tok 1969. évi moszkvai tanács
kozása óta a nemzetközi 
munkásmozgalom helyzetében 
végbement változások elemzé
sével foglalkozó Írásokat is.

Gábor Mihály
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Kiváló eredmények, két fájó pont
Bepillantás az EDU vegyi üzemegységének életébe

Éppen a reggeli „raportra” érkeztem. A napi termelés
sel kapcsolatos problémák, feladatok vannak terítéken. 
Utasítások, kisebb viták, aztán az üzemegység vezető „el
vágja a gordiusi csomót”.

A tanácskozás után beszélgettünk Bojtor Józseffel a 
vegyi üzemegység vezetőjével a vegyi üzemegység felada
tairól, problémáiról gazdsági- és társadalmi életéről. Bojtor 
József a feltett kérdésekre így válaszolt:

elvtárs. — Ennek két lényeges 
oka van. Az egyik a jubileu
mi, illetve felszabadulási Idő
szak rendkívül hatásos és po
zitív hangulata volt. A má
sik, hogy vezetőségünkben 
két új tag tevékenykedik, s 
az ő lelkiismeretes munká
juk szervezeti életünkön is 
meglátszik. Hadd említsem 
meg név szerint is őket: Mo
hai Miklós és Lelkes István 
elvtárs kiváló szervező és 
igen jó pártmunkás. Még csak 
annyit: a kongresszusi mun
kaversenyben tett vállalásunk 
1,5 millió forintot takar.

Szanylsznyó elvtárs a szak- 
szervezeti munkára fordította 
a szót.

— Üzemegységeken belül 
rendkívül tevékeny szakszer
vezeti élet folyik. Két fő ki
vételével minden dolgozó 
szakszervezeti tag. 21 szocia
lista brigádunk van. E 21 
brigádban dolgozóink létszá
mának 95 százaléka vesz 
részt a szocialista közösségi 
életben. Nem akarok tovább 
dicsekedni, de el kell mon
danom azt is, hogy dolgozó
ink — talán éppen e nagy
fokú szervezettség folytán és 
lelkes hozzáállásuknak kö
szönhetően — igen tájékozot
tak a termelést érintő prob
lémákról. Ennek következmé
nye, hogy sok jó javaslatot,
vállalást kapunk tőlük.
- Mozgóbérezésünknél arra 

törekedtünk, hogy az elosz
tás az üzem termelésének 
függvényében és demokrati
kus úton történjen, ösztönzé
si rendszerünknél figyelembe 
vettük, hogy lugzó üzemré
szünk — mely kulcsponti 
üzemrész — megfelelő túltel
jesítés esetén több, illetve a 
tervteljesítés elmaradása ese
tén kevesebb mozgóbért kap
jon.

Fájó pontok
Beszélgetésünk ' folyamán 

természetesen előkerültek a 
fájó pontok is. Az üzemegy
ség dolgozóinak régi elképze
lése a kéthetenkénti szabad
szombat bevezetése váltott 
műszakban . is. Az üzemveze
téstől olyan választ kaptak, 
hogy az üzemi javaslatot a 
központ vizsgálja, de több, 
mint egy hónap óta nem dön
töttek ebben a kérdésben. Az 
üzemegység vezetői úgy érzik, 
hogy a jelenlegi termelési 
szünnapokkal lényegesen na
gyobb az üzem ráfizetése. 

- mint a szabad szombatokkal 
lenne, nem is beszélve arról, 
az erkölcsi hatásról, melyet a 
dolgozók körében a szabad
szombati napok bevezetése ki
váltana. TóDben azért hagy
tak el a Ifl-as üzemegységet, 
mert máshol a szabadszomoa- 
tot biztosítják.

Több dolgozó kifogásolja,
hogy nincsenek megfelelő
bérarányok a műszakozó és 
nem müszakozó munkások
között. Aránytalanságot látnak 
más üzemegységek szakmun
kás! béreit tekintve. Jelenleg 
103 fős műszakozó kollektí
vára vetítve 12 fős létszámhi
ány van, mely bizony nehéz 
probléma elé állítja ezt a lel
kes kollektívát.

3 szocialista brigádvezető
Találkoztam három szocia

lista brigádvezetővel, akik az 
üzemegység legjobb brigádja
it vezetik. Barna József a 
..Zippernovszky”, Hanák Ist
ván a „Kossuth”, Balázs 
László a „Zrínyi” szocialista 
brigád vezetője, önálló válla
lásaik és kezdeményező kész
ségük valamennyi szocialista 
brigád előtt példamutatóan 
áll. Itt csak néhány gazdasági 
vállalást szeretnék említenb 
melyből egyértelműen kitűnik, 
valóban szocialista emberhez 
méltó módon igyekeznek meg
állni helyüket a termelésben 
is.

A „Zippernovszky” brigád 
vállalta, hogy az Igen magas 
költséggel javítható mészkon- 
tlnereket folyamatosan felja
vítják, részben társadalmi 
munkával. így kontinerenként 
5-6 ezer forintot takarítanak 
meg. Ebben az évben már 20 
db kontinert kijavítottak. A 
..Kossuth” szocialista brigád 
á kúposszitákon keresztül és 
fatörmelékkel elmenő gyantá
nak nagy részét nyerik visz- 
sza vállalásukból fakadó 
munkavégzéssel.

Igen jelentős és más üze
mekben Is megszívlelő válla
lást tettek a III. üzemegység
ben dolgozó szocialista brigá

Két alapvető tény
— A mi üzemegységünknek - 

ahol mintegy 200 fő dolgozik 
az a feladata, hogy kellő fi- 
nomságúra őrölt uránércből 
vegyi anyagok hozzáadásával 
megfelelő dúsitványt állítson 
elő. Természetesen ez egy igen 
átfogó meghatározás, mert 
részleteit tekintve munkánk 
igen sokrétű.

— Munkavégzésünk • során 
többek között két alapvető 
ténnyel kell számolnunk. Az 
egyik a megfelelő mennyiségű 
és minőségű fémkihozatal, a 
másik az, hogy dúsítást mi
nél olcsóbban végezzük.

— Ilyen gondolatok felvetése 
után ésszerű ha arról is beszé
lek, milyen módon szeretnénk 
elképzeléseinket e területen 
megvalósítani. Vegyük először 
a fémkihozatal javítására vo
natkozó konkrét lépéseket. A 
téli időszakban eddig rendkí
vül komoly problémát okozott 
számunkra, hogy az időjárás, 
jobban mondva a hőmérséklet 
komoly befolyásoló hatással 
volt üzemi technológiánkra.
E probléma megoldására ki
dolgoztuk az új technológiai 
eljárást, mellyel a fínomszem- 
csés anyag kilúgozási hőfokát 
a durvább szemcsés anyag ki
lúgozási hőfokával azonos 
szintre hozzuk. A pfobléma 
megoldása így első ránézésre 
egyszerűnek hat, de a gyakor
latban ez merőben más ké
pet mutat. Reméljük a követ
kező télen lényegesen jobb 
körülményeink lesznek e té
ren.

— Technológiailag — a fém
veszteséget érintően — másik 
igen lényeges problémánk a 
mélyszinti ércek megfelelő ki
lúgozása, vagyis azokból a 
megfelelő fémkihozatal bizto
sítása. Uj eljárásunk szerint 
a tartózkodási időt többszörö
sére növeljük, s ezáltal a jobb 
fémkinyerést biztosíthatjuk.

— Ezen kívül sok techno
lógiai ésszerűsítésről és változ
tatásról beszélhetnénk, melye
ket az elmúlt időszakban haj
tottunk végre. Talán furcsán 
hangzik ezután ha azt mon
dom, hogy a jövőben a tech
nológia nagyfokú stabilizálá
sára törekszünk, s a változ
tatások számát a minimumra 
csökkentjük. Számadatok bi
zonyítják, hogy a stabilizálás 
a jelenlegi technológiai szin
ten gazdaságos. Csak igy tu
dunk bázismutatók alapján, 
azok hasznosításával megfele
lő tervteljesítést biztosítani. 
Nem megállás ez a fejlődés
ben, gazdaságos, ésszerű vál
toztatásokat a jövőben is esz
közlünk, csupán az képezi 
majd a megfontolás tárgyát, 
hogy milyen időszakokban 
célszerű e változtatások vég
rehajtása.
- Igen fontos, hogy a társ

üzemegységekkel - munkánk 
jó végrehajtása érdekében is
— megfelelő kapcsolatunk le
gyen. A törő-őrlő üzemegy
séggel — ahonnan a megfelelő 
finomságra őrölt ércet kap
juk - kapcsolataink igen 
jók. Kölcsönösen tájékoztat
juk egymást kisebb nagyobb 
problémáinkról. Sajnos, nem 
ilyen egyértelmű a gépészeti 
üzemegységgel való kooperá
ciónk. Különösen az épület
karbantartó csoportnak kell 
ott javítania a munkáján, a 
jobb technológiai feltételek 
mindenképpen kihatással van
nak a termelésre s ebben az 
épületkarbantartóknak igen 
fontos és gyorsan elvégzendő 
feladatai vannak. Ugyanez - a 
helyzet a felújítási és Javítá
si munkáknál, melyek gépé
szeti vonatkozásúak. Több 
esetben csak íeléből-harmadá- 
ból elvégzett munkát kell át
vennünk — a sürgősség miatt
- s ez azt szüli, hogy utána 
üzemegységünk megfelelő 
szakiparosainak még igen sok 
munkát kell sokszor felesle
gesen elvégezni.

Szívükön viselik 
a feladatokat

Beszélgetésünkön Keresztes 
Kálmán elvtárs, az üzemegy
ség párttitkára és Szalisznyó ! 
Sándor SZB titkár elvtárs Is 
résztvett. Olyan társadalmi 
vezetők, akik a funkciókból 
eredő feladatokat szívükön 
viselik és a termeléssel, tech- : 
nológiai problémákkal kap
csolatban Is hatásos segítsé
ge^ nyújtanak az üzemegység 
és -az üzemrészek vezetőinek.

— A tavalyi év vége óta : 
valahogy lelkesebb a párt- : 
munka — mondja Keresztes I

dok. Brigádon belül igyekez
nek elsajátítani valamennyi 
őket érintő szakmunkát, s így 
általános „szakértőkké” vál
nak. hogy egy-egy hiányzás 
esetén a rájuk bizott felada
tokat maradéktalanul végre 
tudják hajtani. Ezt a gondola
tot kiterjesztették egyes bri
gádok egymás között is és 
ha szükséges, a kölcsönös se
gítségnyújtás nem marad el.

Sok szépet és jót lehetne 
még elmondani a vegyi üzem
egységről. Sok problémát 
vetne felszínre az ott dolgo
zókká való beszélgetés. Az 
üemvezetés segíti őket, de ha 
a fentebb említett szabad
szombati és bérproblémában 
megoldás születne, mindnyá
jan nagyobb megelégedéssel, 
még szívesebben végeznék 
munkájukat.

Pálos János

(Folyt, az 1. oldalról)
A munkaversenyek meny

nyiben segítették elő a terv- 
teljesítést, illetve a teljesít
mény-növekedést?

— A szocialista munka
versenyeknek mindig nagy 
jelentőséget tulajdonítot
tunk. De rájöttünk, hogy 
versenyszervezésünk nem 
a legjobb. Ugyanis általá
ban hosszú távú verse
nyeket szerveztünk — ez 
pedig a lelkesedés és a 
nagyobb erőkifejtés rová
sára ment — valamint a 
versenyszabályok alapján 
általában csak a nagy és 
jó csapatok voltak ver
senyképesek. Most más
képpen csináljuk. Rövid 
távú — egy-két hónapos 
— munkaversenyeket hir- 
letünk meg. így a cél kö
zeli és jól látható, hogy 
mit kell tennünk elérése 
érdekében. Azonkívül a 
versenykiírást csapatokra 
bontjuk s a következő hó
napokban várható munka
helyi körülmény alapján 
szabjuk meg a követelmé
nyeket. A szocialista 
munkaversenynek ez a 
módja jól bevált és meg
honosodott üzemünkben.

Ne feledkezzünk meg az 
anyagiakról sem! A kifizet
hető bérek hogyan befolyá
solták a teljesítmény növe
kedéseket?

— Nagyon jól. Az új 
vállalati szabályzat értel
mében, teljesítménynöve
kedés esetén kifizethetjük 
a munkáért járó teljes 
bért. Megszűntek a szak- 
mánykiadási gondjaink — 
aki jóval többet dolgozik, 
jóval több pénzt kap.

Mit mutatnak 1970. első 5 
hónapjának göngyölített üze
mi adatai?

— A számok nagyon 
kedvező képet mutatnak, 
mint' a kimutatáson lát
ható, egyedül az önkölt
ség teljesítése okoz prob
lémát.
Nyersére termelés 102,9, 
fém 106,7
ossz. vágat 101,0,
bányafúrás 115,7,
önköltség 98,3,
fejtési teljesítmény 106,1, 
vágatteljesítmény 110,7 
százalék.

Milyen további feladatok 
és problémák állnak az üzem 
előtt?

— Talán a problémá
val kezdeném. Létszámhi
ányunk van, de még ezen 
belül is súlyosabb a ki
esett műszakszám helyze-

Korszerű földtani kutatási módszerek és műszerek 
alkalmazása a MÉV Kutató- Mélytúró Üzemében

(I. rész)

A MÉV fennállása óta a 
földtani kutatás a vállalat 
tevékenységének szerves ré
szét képezi és jelentősége az 
elmúl 17 év alatt nem csök
kent., sőt különösen a leg
utóbbi néhány évben rendkí
vül megnőtt és egyre jobban 
illeszkedik a hasonló jellegű 
országos földtani kutatások
hoz. Ezen tevékenység alap
vető célja volt és maradt to
vábbra is az országos nyers
anyagbázis kiterjesztésére és 
a már ismert előfordúlások 
részleteinek megbízhatóbb 
meghatározására irányuló tö
rekvésekben való részvétel. 
(Az 1967. évvégi állapotnak 
megfelelően az Ércbányász 
1967. decemberi számában 
Korszerű módszerek és esz
közök alkalmazása a hazai 
hasadóanyag-kutatásban cimű 
cikkemet közölte).

te. A tervezettnél lénye
gesen több a betegünk, 
amit főként a szeszélyes 
időjárásnak köszönhetünk, 
valamint a fizetett sza
badságon lévők száma.

Ezt a hiányt csak telje
sítmény növekedéssel
tudjuk ellensúlyozni, de a 
múlt évi ragyogó teljesít
mények után az üzem 
nem képes nagy ugrásra. 
Feladatunk, a teljesítmé
nyek lassabb, de követke
zetes növelése.

— A másik terület, 
ahol szeretnénk előrelépni, 
a minőségjavítás. Ennek 

érdekében intézkedéseket 
tettünk és áttértünk a 
m-’/mű alapján történő 
premizálásra. További fel
adatunk pedig az önkölt
ség csökkentése. Meg kell 
mindenkinek érteni, hogy 
nyereséget csak akkor tu
dunk fizetni, ha az üzem 
önköltsége jó. A terv sze
rinti költségszámaink
rendkívül szorosak és 
őszintén meg kell mon
danunk, hogy csak azért 
tudtunk az elmúlt évek
ben is nyereséget fizetni, 
mert az önköltség túllé
pésünket többletfém ter
meléssel tudtuk ellensú
lyozni. Most is ez a hely
zet. Ha csak 100 %-ra 
teljesítenénk a fémterme
lésünket, akkor az üzem 
nem lenne nyereséges. 
Takarékoskodnunk kell. 
Fával, sínnel, csővel, ap
ró anyagokkal, légcsator
nával, vízzel, sűrített le
vegővel, energiával. Nem 
arra gondolunk, hogy ne 
építsük be a szükséges 
biztosítást vagy anyagot. 
De az már fontos, hogy 
a fejtésekben ne hagy
junk el szerszámot, fát, 
villanyégőt stb. Folyama
tos az anyagellátás, tehát 
ne vágjunk szét hosszú 
fát olyan esetben, ha ép
pen rövidre van szükség 
— kényelmi okból. Ha 
szétdurrant vagy megre
pedt a víz, vagy levegő 
tömlő, javítassuk meg, 
vagy cseréljük le azonnal, 
mert rengeteg víz és sű
rített levegő megy el ha
szontalanul. Jobban kell 
óvnunk a szkréperek, kap
csolók épségét, mert ha 
vigyázunk a berendezé
sekre, az sok forintot
hozhat.

—• Feladataink tehát 
adottak. Ezeknek a meg
valósításához kérjük dol
gozóink segítségét, mert 
ha az meglesz, a jól vég
zett munka megérdemelt 
jutalma sem marad el — 
mondotta a főmérnök.

Érdi Krausz Gábor

A MÉV saját földtani kuta
tási programjának megvaló- 
sttasa során fokozatosan épí
tette ki kapcsolatait a Köz
ponti Földtani Hivatallal, a 
Magyar Állami Földtani Inté
zettel, a Magyar Állami Eöt
vös Loránd Geofizikai Inté
zettel, az Országos Ere- és 
Ásványbányászati Vállalattal, 
a Bauxitkutató Vállalattal, az 
Országos Kőolaj és Gázipari 
Tröszttel, az Országos Föld
tani Kutató Fúró Vállalattal, 
az Országos Vízkutató és 
Fúró Vállalattal, az Eötvös 
Lóránd Tudományegyetem 
földtani, geofizikai, geokémiai 
Tanszékével, a Miskolci Ne
hézipari Műszaki Egyetem 
Földtani és Geofizikai Tan
székével, és újabban a GEO- 
MtNCO ItT-vel.

A Kutató-Mélyfúró Üzemben 
készült és ezen szerveknek 
megküldött jelentések színvo
naláról a MEV már eddig is 
számos elismerést kapott. 
Ezen túlmenően a Műszaki és 
Természettudományi Egye
sületek szövetségében tömö
rült különböző Tudományos 
Egyesületek által rendezett 
hazai és nemzetközi rendez
vényeken szakembereink év- 
rol-evre beszámolnak össze
tett és magas szakmai szín
vonalon folyó eredményes 
munkájukról (többen közülük 
kiemelkedő társulati szervező 
munkát is végeznek).

Ezekről a nyersanyagkuta- 
tasnak szinte valamennyi te
rületére kiterjedő szakmai 
tudományos beszámolókról 
számos hazai és külföldi pub
likáció is megjelent.

Természetesen ezek az ered
mények nem önmag uktól lát
tak napvilágot. A földtani ku
tatással fogalkozó szakembe
reink a MEV* által rendelke
zésre bocsájtott technikai 
gazdasági kapacitást csak 
úgy tudták gyümölcsöztctni. 
hogy rendszeresen továbbké
pezték magukat, úgy szerve
zett oktatás, mint • — és ez 
van túlsúlyban — önképzés 
útján.

Szakembereink nagy része 
olyan nyelvismeretekkel ren
delkezik, ami lehetővé teszi 
a külföldi szakirodalom folya
matos figyelemmel kísérését. 
Ezt segítették továbbá azok a 
tapasztalatok, melyeket hazai 
és külföldi tanulmányutakon 
a földtani kutatással foglal
kozó szakemberek szerezhet
tek, melyeket akár a MEV, 
akar a MTESZ biztosított szá
mukra, vagy amelyeket - 
mert ilyen példa is számos 
akad — saját szabadság ill. 
költség terhére.

A továbbiakban a teljesség
re való törekvés nélkül (me
lyeknek egyébként is határt

Robbantástechnológiai konferencia
Az Országos Magyar Bányá

szati és Kohászati Egyesület 
Vállalatunknál . működő cso
portja robbantástechnológiai 
konferenciát rendezett június 
11—12.-én.

Az első napon előadások 
hangzottak el. Szomolányi et. 
bevezető előadásában hangsú
lyozta: a vágat és fejtés köz
vetlen költségeiből 27 % a 
fúrás és robbantás költsége. 
Ez indokolttá teszi a robban
tástechnikával való mérnöki 
szintű foglalkozást.

Érdekes és tanulságos volt 
Horváth K. előadása: Újabb 
robbanóanyagok és robbantó
szerek gyakorlati alkalmazá
sának tapasztalatai, címmel.

Maróthy G. a gyutacsgyár 
vegyészmérnöke a villamos
gyutacsok gyártásának idő-

A HONVÉDELMI NEVELŐ MUNKA FOKOZÁSA 
AZ ÜTTÖRÖ CSAPATOKNÁL

Szabad hazában, Lenin útján
Az Acsády utcai Általá

nos iskola vezetősége és a 
MÉV. I. Üzem MHSZ. 
szervezete jubileumi lég
puskás lövészversenyt ren
dezett az iskola úttörői 
számára. A pajtások nagy 
lelkesedéssel küzdöttek a 
„legjobb lövő” címért. A 
három első helyezett „Le
nin útján” feliratú emlék
lapot és plakettet kapott. 
Győztesek: Odor László 
VIII-os és Mezővári Anna 
VII. osztályos tanulók.

Üzemünk MHSZ szer
vezete segítségével az Épí
tők úti Általános iskola

szab egy cikk terjedelme) 
utalni kívánok azokra a mód
szerekre és műszerekre, me
lyek alkalmazása minőségi 
változást eredményezett a 
MEV földtani kutatási prog
ramja megvalósításában.
a. ) Légigeottzikai felvétel.

A MEV korszerű berendezés
sel felszerelt légi csoportja 
1965—1969 között több mint 
2.600 óra repülési időt hasz
nált fel Magyarország kü
lönböző területeinek meg
felelő méretarányban való 
komplex légigeofizikai fel
mérésére (a részletek iránt 
érdeklődök figyelmét fel
hívjuk a Műszaki Elet 1969. 
jun. 25-i számában megje
lent „Légigeofizikai méré
sek Magyarországon” c. 
cikkre).
A Légigeofizikai mérések 
adatainak újszerű feldolgo
zása tovább növeli azok in
formáció gazdagságát.

b. ) Terepi radiometria.
Az elmúlt években a fel
derítő kutatás fázisában 
végleg lejárt az elavult 
CM-csöves gamma radiomé- 
terek és a ma már kisér- 
zékenységü szcintillációs 
műszerek alkalmazásának 
időszaka. Bevezettük a 
modern légiberendezés föl
di változatának megfelelő 
terepi gamma spektrométe
rek használatát és ugyan
ezekkel a berendezésekkel 
kikísérletezlük a hazai te
repi radiometrikus mérések 
gyakorlatában újnak számí
tó u. n. „szektoros — tér- 
képjégyzökónyves” mód
szert. E módszer alkalma
zása iránt oly mértékben 
megnőtt az igény, hogy je
lenleg a Kísérleti Kutatási 
és Automatizálási Üzem 
Műszerfejlesztő csoportja a 
Kutató-Mélyfúró Üzem meg
rendelésére a rendelkezésre 
álló műszerek és szondák* 
átalakításával soron kívül 
készit nagyérzékenységű 
szondákat.

c. ) Mágneses mérések.
A Kutató-Mélyfúró Üzem 
műszerparkja az elsősorban 
fizikai paramétervizsgálatra 
szolgáló M—14 F és a te
repi Z mérésekhez
használt M-18 tip. magne- 
tométerek mellett újítás 
nyomán kiegészült egy, az 
üzemben kikísérletezett és 
megépített’ mágneses szusz- 
ceptibilitásmérövel (Szarka 
Rudolf geofizikus mérnök 
alkotása), melynek alkal
mazásával már eddig Is 
néhány fontos földtani 
problémát sikerült megol
dani. A Beruházási Osz
tálynál további 2 példány 
elkészítését rendeltük meg.

(Folytatása következik.)

szerű kérdéseit ismertette. Sal- 
lay et.: az ammonlumnitrát 
és dieselolaj (ANDO) alap
anyagú robbanóanyag kísér
leti és alkalmazási tapaszta
latai címmel tarott előadást.

Az ANDO robbanóanyag 
mindenben megfelel a válla
lati és ARBSZ követelmé
nyeknek, de olcsóbb mint az 
eddig alkalmazottak és a be
töltés ideje 15—20 perccel 
csökken.

Till et. előadása a robban
tástechnológia szerepét ismer
tette a gyorsított vágathajtás
nál.

Másnap a IV. bányaüzemben 
robbantási bemutatón vett 
részt a hallgatóság és az 
ANDO keverő telepet tekin
tették meg.

G. M.

úttörőinek részvételével 
úttörő honvédelmi ver
senyt szerveztek, amelyen 
96 fő indult. Itt is nagyon 
jó eredmények születtek.

A lányoknál: I. helyezett 
lett a Lenin őrs, 2 perc 27 
mp-el. A csapat tagjai: 
Bathó Ilona, Sárek Zsuzsa 
és Bathó Júlia.

A fiúknál I. helyen vég
zett az Urán őrs. Ideje 2 
perc, 20 mp. A csapat 
tagjai: Rolkó László, Kó- 
lya János és Gróiz András.

Panov József
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Magyar fiatalok az NDK-ban
Kb. 1966 óta dolgoznak 

magyar fiatalok az NDK- 
ban. Megindítója egy, a 
magyar és német minisz
tériumban megkötött szer
ződés, ami sok fiatalnak 
adott lehetőséget egy ide
gen nyelv és ország töké
letes megismeréséhez.

Én 1968. november 1-én 
indultam útnak Pécsről 
egy különvonattal. Min
denki tele volt izgalom
mal ' és várakozással. Cso
portom harminc lányból 
tevődött össze. Mi a 
csehszlovák határ közelé
ben, lent egészen délen, 
Neugersdorfban, illetve 1 
km-re ettől a várostól egy 
nagyon szép, új, komplettül 
felszerelt, kis kétemeletes 
lakást, „Wonheim”-et kap
tunk. A munkahelyünk 
pedig Seifhennersdorfban, 
ettől 6 km-re volt. Mi egy 
cipőgyárban dolgoztunk, 
szalagrendszeres rtiódszer 
mellett. Mondanom sem 
kell, a német munkatem
pót elég nehéz volt meg
szokni, de megszoktuk — 
már egyesek! Normára 
kellett dolgozni és bizony 
öt perc állás is nyomot 
hagyott az elszámolások
nál.

A lányok eleinte igen 
elkeseredett arcot vágtak 
a fényes fogadtatások el
lenére is, a csalódás egyéb
ként csak annyi volt, hogy 
nem Drezdában, mint ezt 
itthon még így tudtuk, 
hanem attól 100 km-re 
laktunk és dolgoztunk. 
Persze, ez nem okozott 
olyan nagy nehézséget, 
mert 12 M-ért, azaz 50 
Ft-ért „rükverc” jegyet 
válthattunk és így Drezdát 
is igen gyakran felkeres
hettük.

Egyébként ezt a várost 
is elözönlötték a kint dol
gozó magyar fiatalok, mi
vel 13 000-ből itt kb. 3-4 
ezer dolgozik. így előfor
dult, hogy ottjártunkkor 
német tudásunkat nem is 
csillogtathattuk.

Egyébként mint a mi, 
mint a többi magyar el
szállásolásáról csak a leg
jobbakat lehetne írni. A 
nagyobb városokban Drez
da, Karl-Marx-Stadt, Lip
cse, Rostock stb. lakó fia
talok komplett garzonla
kásokban laknak potom 
lakbérért, mely 25-30 M. ■

A német-magyar vi
szonyról részemről a leg
jobbakat írhatom. Főleg a 
munkatársak minden al
kalmat megragadtak, hogy 
segítségünkre legyenek. A 
munka, az értelmes szóra
kozások és a kezdeti, szá
munkra kissé furcsa szo
kások átvészeléséhez, érté
kes tanácsokkal járultak I

A cipőellátás te- 
r* rén, különösen 

a gyermekcipő ellá
tásban évek óta 
problémák vannak. 
Nagy László elvtár
sat, a Mecsek Áru
ház igazgatóját ar
ról kérdezem, mi a 
jelenlegi helyzet a 
cipőellátás vonalán? 
Milyen mennyiség
ben, milyen minősé
gű női, férfi és 
gyermekcipők kap
hatók?

— Először is a mennyi
ségről beszélnék, mert 
mennyiség tekintetében a 
város területén a legjob
ban ellátottak vagyunk. 
Egy havi forgalomnak a 
háromszorosát tartjuk ál
landóan raktáron. A leg
olcsóbb női és férfi ci-

hozzá. Később sokunkat 
meghívtak különböző csa
ládi ünnepekre és így 
„belülről” is bepillanthat
tunk a német emberek 
életébe. Az átlagember 
szinte programszerűen él 
— szórakozik, pihen, eszik 
stb. Eleinte minden ide
gennel, így velünk is a 
hűvös barátság jellemzi, 
aztán a mi esetünkben pl. 
osztályozta a benyomásait 
és kit-kit az addigi „sze
replése” alapján ítélt meg. 
Persze találkoztam olya
nokkal is, akik még min
dig lenézik az idegen nem
zetbelieket. Ök főleg az 
idősebb és a fiatalabb ge- 

! nerációból kerülnek ki.
Szórakozásaikból mi is 

lényegesen kivettük a ré
szünket. A német embe
rek ritkán, de kiadósán 
mennek el hazulról szóra
kozás címén. Legnagyobb 
ünnepsorozatuk a farsang, 
ilyenkor még a munkahe
lyek is farsangi jelmezt 
öltenek (a németek igen 
szeretik a cifraságokat) és 
elég gyakori a hétközna
pokon is hajnalig tartó 
bál, összejövetel és egyéb 
ünnepelgetés. A máskor 
kimért, beosztó németeket 
ilyenkor a felszabadultság, 
jókedv és bohóság jellem
zi. És most visszalépve a 
karácsonyi, újévi ünnepek
re, ezek szintén hangula
tosak, meghittek.

Sajnos, én inkább a né
met telet, melyet végig 
vastag, fehér hó kísér, 
mint a jó időt ismerhet
tem meg. Azon a részen, 
ahol én laktam, különösen 
sok a hegy (Sprennberg, 
Spitzger) és megfigyeltem, 
hogy mennyire kedvelt 
sportjuk a síelés. A leg
kisebbektől a legidősebbe
kig mindenki szívesen sí
el, sőt gyakran még isko
lába és munkába is sí
talpakon közlekednek.

Tavasszal pedig már az 
utazás is öröm volt. Minde
nütt tiszta, zöld, szinte pá
zsitszerű szántók tárulnak 
az utazók elé. Meglepetés 
volt számunkra, hogy ál
talában elég olcsón lehet 
vásárolni, főleg textil és 
kisebb háztartási árukat. 
Az élelem szintén olcsóbb, 
mint nálunk. Érdekes volt, 
hogy még a magyar kon- 
zervek is majdnem fele
árral, vagy 1:1-hez men
tek. Sajnos, a cigaretta I 
igen drága, 2-3-szorosa az 
itthoninak, így igen

Van-e mennyiségi és minőségi javulás a cipőellátás terén?
pőtől a legdrágábbig, 
vagyis luxusigényeknek 
megfelelő cipők is kapha
tók. A cipők minőségét te
kintve van javulás, de ez 
még korántsem kielégítő. 
Havonta tizenötezer forint 
kártérítést fizetünk a visz- 
szahozott cipők rossz mi
nősége miatt; továbbá öt
hat ezer forintot kifize
tünk a Ktsz-nek, ahol a 
reklamált kisebb hibákat a 
visszahozott cipőkön kija
vítják. Emellett meg kell 
említenem, hogy vannak 
olyan vásárlók is, akik az 
idénynek megfelelően cse
rélik a cipőket, vagyis pl. 
egy ragasztott csat miatt 
visszahoznak egy pár ci
pőt és hiába mondja az

gyakran kértünk hazulról 
pótlást.

Természetesen azért így 
is hamar elfogyott a pén
zünk. A német étrendhez, 
főleg a gyomorbajosok 
igen hamar hozzászoktak. 
Most pedig egy-két szót a 
leg-ekről:

Legszebb élmények; ha
jóút Drezdától Bastei-ig, 
Szász-Sweizig az Elbán.

Zwingerben a képtár és 
a porcelán kiállítás meg
tekintése. Leisnig (ahol 
az öcsém lakik) egy Lip
csétől 40-50 km-re fekvő 
patak és erdők melletti 
tipp-topp falucska.

Berlini kirándulásom, 
stb., stb.

Legszomorúbb élmé
nyek: a sok fejlődés és 
építés ellenére is meglé
vő háborús nyomok, ro
mok, rokkant emberek.

Még megjegyezném,
hogy üzemünktől több fia
tal van kint, akik jelesen 
tevékenykednek a kinti 
KISZ szervezetekben, 'szo
rosan együttműködve az 
FDJ-al, a német ifjúsági 
szervezettel. Ö közülük is 
sokan hamarosan hazatér
nek és remélem, sok új él
ményt tartogatnak majd 
tarsolyukban.

Kis beszámolómhoz még 
csak annyit tennék hozzá, 
hogy a hely és idő rövid
sége miatt csak vázlatosan 
tudtam közölni élményei
met és ezek is csak az én 
ún. privát tapasztalataim 
és észrevételeim.

Csipák Katalin
Kút. Mélyf. Üzem

eladó, hogy megragasztat- 
ják a Ktsz-szel a csatot, a 
vevő nem fogadja azt el, 
és vesz egy másik párat, 
tavaszi helyett nyárit, 
majd ezt később valami 
kis jelentéktelen hiba mi
att kicseréli megint egy 
újabb pár cipőre. Az ilyen 
vevők szerencsére csak 
kis hányadát jelentik a 
vevőközönségnek. Tudjuk, 
hogy a cipők iránt foko
zott igény van, és ezt 
igyekszünk kielégíteni.

— A gyermekcipő ellá
tás évek óta megoldatlan. 
A szülők, ha gyermekük
nek cipőt akarnak vásárol
ni, kénytelenek minden 
cipőboltot felkeresni, hogy 
a kívánt méretű cipőt

megkapják. Sajnos gyer
mekcipőben választék
nincs. Főleg a kamaszkor
ban lévő gyermekeknél 
van probléma. A fiúknál 
36-40-es, a leányoknál 
35-38-as számokban van 
hiány, de ezen kívül 19-22 
23-26-os számokban is hi
ány van.

— Megoldást kellene 
már végre találni a gyer
mekcipő ellátásban, de 
nem áremeléssel, talán in
kább a dotáció emelésé
vel, hogy a gyermekek el
látása a szülőknek ne 
okozzon nagyobb terhet.

— Szeretném megemlí
teni, hogy áruházunk a 
MÉV-vel közösen szeretne 
augusztus hónap folyamán

Az újmecsekaljai rendelőintézetben

Korszerű helységet kapott a dozimetriai laboratórium

A MÉV Eü. Szolgálat 
hoz tartozó dozimetriai la
boratórium fő feladata az 
ércbányász dolgozók spe
ciális vizsgálata, amely ki
egészíti az általános orvo
si vizsgálatokat.

Tóth Árpád, a laborató
rium vezető főmérnöke 
elmondja, hogy 1957. janu
ár 1-é kezdték a munkát, 
mint a vállalati központ
hoz tartozó dozimetriai 
csoport, majd 1963-ban az 
egészségügyi szolgálat vet
te át a laboratóriumot és 
azóta ennek keretein belül 
működik.

A laboratóriumnak két 
része van: rádiómetriai 
csoport és a rádiókémiai 
csoport. A rádiómetriai 
részleg végzi az egésztest
számlálást és az összes rá
diómetriai analíziseket. A 
labor rádiókémiai része 
végzi -a különböző vála
dékminták feldolgozását és 
preparálását, ezen kívül 
vérvizsgálatokat, neutron
aktivációs analíziseket.

Az új munkahelyen je
lenleg folyamatban van 
az alapfeltételek megte
remtése; áram, víz, gáz és 
egyes laboratóriumok szel- 
lőztetési kérdéseinek meg
oldása, ami bizonyos mér
tékben késlelteti a bein

dulást. Amikor ezek a 
problémák megoldódnak, 
akkor még az alagsori 
ólomalagút (tüdődózis- 
vizsgáló) bemérését és hi
telesítését kell elvégezni, 
ezek után kezdődhet a 
szűrés.

A laboratóriumot a MÉV 
korszerű műszerekkel lát
ta el és ezekután kétszer- 
te nagyobb gyorsasággal 
tudjuk bányászaink vizs
gálatát ellátni. Az alag
sorban létesült egy mo
dern embersugárzás vizs
gáló berendezés (egésztest
számláló), itt kívánjuk 
vizsgálni a vállalat bá
nyász és külszíni dolgozó
it periodikusan. Ez igen 
jelentős előrelépés, mert a 
vizsgálat így sokkal rövi- 
debb ideig tart. Ilyen be
rendezés ma már minden
hol van a nagy atomipari 
üzemekben. Ennek a vizs
gálatnak fő célja a meg
előzés, a dolgozók védel
mében történik. Szeretném 
felhívni dolgozóink figyel
mét arra, hogy ha értesí
tést kapnak, hogy jelenje
nek meg laboratóriumunk
ban vizsgálatra, akkor fel
tétlenül jöjjenek a meg
adott időpontban, mert 
személyes, egyéni érdekük 
és a vállalatnak is érde
ke. A mi speciális vizsgá
lataink nagy részben 
együtt fognak futni az ál
talános orvosi vizsgála
tokkal, s ez időben sem 
fog problémát okozni a 
dolgozóknak.

A MÉV minden segítsé
get megad munkánk el
végzéséhez, modern mű
szerekkel látja el a labo
ratóriumot, s 'a laborató
rium továbbra is kizáró
lag a MÉV részére folytat 
tevékenységet. Szeretnénk, 
ha a vállalat továbbra is 
biztosítaná a feltételeket 
az elkövetkezendő időkben 
is.

Tóth elvtárs geofizikus 
mérnök 1957 óta a labora-

egy vevőankétot tartani, 
ahol megbeszélnénk a 
problémákat. Elmondanák 
a MÉV dolgozói, hogy mi
lyen igény van az áruház 
felé, hogy vannak megelé
gedve az eddigi működés
sel. Valamint a vállalattal 
közösen szeretnénk divat- 
bemutatót tartani, termé
szetesen csak olyan cik
kekből, amit azonnal meg 
is lehet vásárolni. Ezzel 
is szeretnénk minél jobb 
kapcsolatot kiépíteni a 
MÉV dolgozóival, mivel 
a Mecsek Áruház elsősor
ban a vállalat dolgozóinak 
épült.

II. J-né

tórium vezető főmérnöke. 
Sok gonddal, munkával, 
tanulással telt el az itt 
töltött tizenhárom év. Je
lenleg a kandidátusi disz- 
szertációját írja. Munka
társai közül három aspi
ráns, s ebből ketten, Zsol
dos Tibor és Kővári Mi- 
hályné vegyészmérnökök 
szintén régi munkatársai. 
Mindannyian tudományos 
munkát is végeznek. 
Munkájuk és szakmájuk 
szeretete viszi előre őket 
egyre jobb eredmények 
eléréséért. Mindannyiuk- 
nak legfontosabb célja, 
hogy megvédjék a vállala
ti dolgozók egészségét és 
ezzel a vállalat érdekeit is 
képviseljék.

Horváth Jánosné

Ismerjük meg 
utcáink névadóit! 

Hajnóczy József
Az ujmecsekaljai epitke- 

zés 1956-57-ben a K-sor 
és a Csü-épületek kialakí
tásával kezdődött. Ma ezt 
a területet Hajnóczy Jó
zsef utcának nevezzük. 
Ha figyelembe vesszük, 
hogy ebben az utcában 
van vállalatunk munkás- 
szállója is, a városrész 
egyik legnépesebb utcájá
ról van szó. Tehát igen 
sok ember személyi irata 
őrzi a Hajnóczy József ne
vet, lakcímével kapcsolat
ban.

Ki volt Hajnóczy Jó
zsef? 1750-ben született, 
plebejus értelmiségi csa
ládból. Ügyvédi diplomát 
szerzett, de hiába vált ki
váló jogtudóssá, származá
sa miatt a kormányszervek 
nem alkalmazták. II. Jó
zsef király uralkodása 
alatt rövid ideig Szerém 
megye alispánja volt, de 
József halála után nem 
nemesi származása miatt 
állását vesztette. Az ez 
időszakban kibontakozó 
nemesi mozgalomtól hala
dó reformokat várt. ö 
maga is röpiratokon köve
telte a jobbágyok birtok- 

’ jogának törvénybe iktatá
sát. Mivel a nemesi moz
galom egyre inkább leszű
kült a nemesi kiváltságok 
biztosítására, a mozgalom
ból kiábrándult és mind
inkább a francia forrada
lom eszméivel kezdett fog
lalkozni. Ezeket 1791-től 
írásaiban is népszerűsítet
te. Az adózásról írt mun
kájában bírálta a magyar 
feudális alkotmányt, kö
vetelte a nemesség meg
adóztatását.

1794-ben Martinovics Ig
nác Hajnóczyt bevonta a 
jakobinus mozgalomba és 
a Szabadság Egyenlőség 
Társaság egyik igazgatójá
vá nevezte ki.

A mozgalomhoz az or
szág legképzettebb írói és 
tudósai csatlakoztak. A 
császári titkosrendőrség 
azonban a mozgalmat le- 
lepletze és felszámolta. A 
mozgalom öt vezéralakját: 
Hajnóczy Józsefet, Lacz- 
kovics Jánost, Martinovics 
Ignácot, Sigray Jakabot és 
Szentmarjay Ferencet 1795. 
május 20-án a budai Vér
mezőn lefejezték, az or
szág értelmiségének színe- 
java pedig börtönökbe ke
rült.

A 175 esztendeje vér
tanúhalált halt Hajnóczy 
József tehát a haladást 
képviselte és méltón állí
tunk emléket a róla eln?- 
vezett utcával is.

Juhász Károly
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Közérdekű hírek
Mégegyszer a fizetett 

szabadságról
Lapunk 1. évi márciusi szá

mában részletes tájékoztatást 
kaptak dolgozóink a szabad
szombatos munkarendre való 
áttérés miatti fizetett szabad
ság korrekcióról, illetve a 
Munkaügyi Minisztérium ez
zel kapcsolatos határozatáról. 
A MŰM határozat mechani
kus alkalmazása különböző 
problémákat vetett fel dolgo
zóink körében, különösen 
azoknál, akik szabadszomba
tokat közbezáróan. részletek
ben kívánták kivenni fizetett 
szabadságukat.

A Munkaügyi Minisztérium 
ismételt megkeresésre a 2056/ 
1970. számú levelében állás- 
foglalást adott a korábbi ha
tározatának végrehajtására.

Ennek alapján a részletek
ben történő szabadság-kivétel 
esetén is minden 11. nap után 
kell egy szabadszombatot be
számítani a szabadságba, attól 
függetlenül, hogy több eset
ben is szabadszombatot köz
bezáróan vette ki a dolgozó 
szabadságát. Az új eljárást a 
vállalatunk igazgatója körle
vélben szabályozta, s remél
hető, hogy ezzel véglegesen 
megoldódnak a problémák.

A munkaközi szünet díjazása
Vállalatunk kollektív szer

ződése tartalmazza azokat a 
munkaköröket, amelyekben a 
dolgozók munkaközi szünet 
díjazásban részesülnek. A 
szabályozás szerint a vájvégi 
dolgozók egységesen 5.- Ft 
díjazást kaptak. A nehézipari 
miniszter 4/1970. (IV. 21.) NIM 
számú rendeletével többek kö
zött a bérpótlékoK számítási 
alapját ismételten szabályoz
ta. A rendelkezést figyelem- 
bevéve 1970. május 1-től a 
vájvégi dolgozóknál Is a sze
mélyi alapbér alapján fogjuk 
a . munkaközi szünetre járó 
díjazást elszámolni.

CSAK kétszeri orvosi 
VIZSGALAT UTÁN 

üdülhetnek gyermekeink a 
balatonfüredi üdülőben

Kérjük azon dolgozóinkat, 
akik gyermekükkel kívánnak 
üdülni Balatonfüreden, hogy 
feltétlen vigyék magukkal 
gyermekük EGÉSZSÉGÜGYI 
LAPJÁT, - a megelőző két 
orvosi vizsgálat igazolásával, 
— mert enélkül a KÖJÁL ha
tározata értelmében az üdül
tetésben nem vehetnek részt.

Júniusi események

Kedves vendég a Munkásszállón KERESZTREJTVÉNY
BÁTRÁN, MERÉSZEN. . .

1970. június 5-én Miron 
Kiszerjov elvtárs, a Szov
jetunió Kommunista Párt
ja Központi Bizottságának 
munkatársa látogatta meg 
vállalatunk munkásszálló
ját. Megismerkedett a 
szálló lakóinak életkörül
ményeivel, ellátásának 
helyzetével, a kultúrális 
lehetőségekkel.

©
A vállalati Párt Végre

hajtó Bizottság kibővített 
ülésen tárgyalta meg a

Észrevételek, javaslatok
A kerületi Rendőrőrs 
figyelmébe ajánljuk.

Az elmúlt hetekben is
métlődően előfordult, hogy 
a késő éjszakai és a haj
nali órákban ittas szemé
lyek, több alkalommal 
nagy csoportban fiatalok 
vonultak végig rendkívüli 
hangerővel ordítozva, kia
bálva a 39-es dandár út
ján, szinte az egész város
rész lakosságát felriasztva 
álmából.

Hasonlóan, szinte meg
szokott jelenség, hogy a 
gyalogjárdákon fiatalok 
kerékpároznak versenysze
rűen, valamint bizonyára 
drága pénzen kifejlesztett 
virágágyásokban, díszpá
zsiton labdáznak, hancú- 
roznak, most már nem 
csak a kisebb korosztály
beliek, de idősebbek is. 
Jól tudjuk, hogy a fenti 
jelenségek megszüntetése 
társadalmi feladat is. Ma
gunk részéről cselekvőén 
segítjük is a helytelen je
lenségek elleni közszellem 
kialakulását, de mit sem 
ér kísérletezésünk, ha a 
legilletékesebbek szinte 
semmit sem tesznek a 
közrend ellen vétők meg
fékezésére.

IV. sz. Bányaüzem beru
házási munkálatainak, a 
termelés beindításának 
helyzetét, valamint az 
üzem káder- és létszám
helyzetének alakulását. A 
tárgyaláson résztvettek a 
IV-es és I-es sz. Bánya
üzemek párt, társadalmi 
és gazdasági vezetői.

©
A megyei Pártiskola 

hallgatói június 1-én 
üzemlátogatáson vettek 
részt az Ércdúsító Üze
münkben. A látogatás be

Történetek az ÉDÜ életéből
Egy kis nyelvpótlék
1968. Üzemlátogatások 

külföldi vendégekkel
Szovjet delegáció, tolmács: 
Gémesi Mihály, lengyel 
delegáció, tolmács: Gémesi 
Mihály, Baranov elvtárs 
két hétig az üzemben: ál
landó tolmács és kísérő: 
Gémesi Mihály.

Végre mindenki elmegy 
és' a közeljövőben senki 
sem várható. Miska felsó
hajt, de a sóhaj még el 
sem hagyta ajkát, máris 
rátámad a párttitkár 
évödve:

—■ Panaszkodnak az em
bereid, hogy az utóbbi 
időben nem foglalkozol 

eleget a termeléssel, nem 
törődsz beosztottaid prob
lémáival, a csuda tudja, 
mikor láttak utoljára az 
üzemrészedben. Nekem is 
van panaszom ellened. Az 
utóbbi 2-3 hétben nem 

I végzed rendesen a párt
munkádat. Nincs ez így 
jó Miska!

Miska a felindulás és a 
kacagás szélsőséges hatá
rai között szédeleg, aztán 
győz benne a humorérzék 
és megszólal:

— Köszönöm Földes

fejező aktusaként érdekes 
tapasztalatcsere jellegű 
beszélgetés alakult ki a 
vendégek, a vállalati és 
üzemi pártbizottság képvi
selőinek részvételével.

©
A vállalat vezetőinek 

politkai továbbképző tan
folyama keretében dr. 
Csendes Lajos elvtárs, a 
megyei pártbizottság tit
kára tartott tájékoztató 
előadást aktuális kül- és 
belpolitikai kérdésekről.

elvtárs a nyelvpótlékot, 
most legalább megkaptam.

Vályog
Üzemünk munkaügyi 

vezetője pincét épített. 
Nagy gondban volt, nem 
kapott építési anyagot.

Ebben az időben történt, 
hogy a közismert Kalmár 
Pali állandóan a műszaki 
titkár nyakára járt, vala
mi ügy elintézése végett. 
Szabó Gyuszi ezt megun
va, raffináltan a követke
ző tanácsot adta Kalmár
nak: „Pali, menjen le a 
Kónya elvtárshoz, mondja 
neki, hogy ha elintézi a 
maga problémáját, akkor 
ad neki bontási anyagot, 
maga úgyis — hallom — 
lebontja a házát”.

Pali szót fogadott, le
ment és előadta ajánlatát. 
Kónya Jóska megkönnyeb
bült: na, lesz építési 
anyag a pincéhez.

Pali már az ajtóban 
volt, amikor Kónyának 
eszébe jutott, hogy meg
kérdezze: „Pali, miből
van a maga háza?” Pali 
kihúzta magát és azt 
mondta: „Vályog, Kónya 
elvtárs, vályog.”

A. P.

A rejtvény vlzsz. 1, foly
tatva a függ. 17., 9.. vizsz. 67., 
függ. 12., vizsz. 46., 25., függ. 
76. és 35. soraiban Ady egyik 
versének első szakaszát idéz

zük. Beküldendő e sorok meg
fejtése 1970. július 10-ig a 
szerkesztőség címére. A he
lyes megfejtők között köny
veket sorsolunk ki.

VÍZSZINTES: 15. ... háza,
község Győr-Sopron megyé
ben. 16. Meggyőzően elma
gyarázta. 17. Város Jordániá
ban. 19. Hangszerek, névelő
vel. 20. Előtt, latinul. 21. Al
mafajta, névelővel. 24. Egy, 
angolul. 27. Ilyen játék is van. 
29. Helyrag. 30. Nem igazi. 31. 
. . . ka, folyó a Szovjetunió
ban. 33. Ilyen zsák is van. 
35. Derűs. 36 Gyógykenőcs. 37. 
Dombság a Dunántúlon. 38. 
Azonos mássalhangzók. 40. 
Egyfajta izüt. 41. ASLO. 42. 
Sereg. 44. Régi ürmérték. 48. 
Mint vizsz. 44. 49. Ital. 51.
Becézett női név. 52. Hegység 
a Szovjetunióban. 53. Védő. 
54. TAAR. 55. Kidönt, pl. fát. 
56. Csont, latinul. 59. Rubidi
um. 60. ... hajlik, meggörbül. 
61. Kevert láz. 63. ROE. 65. 
Elpattan. 71. TN. 72. Szándé
kozz. 73. Bejegyez. 74. Ezre- 
dék közepe. 77. Férfi név.

FÜGGŐLEGES: 2. Pénzügyi
leg rendez. 3. Ktevert satut. 
4. Kínos. 5. Durva szövet. 6. 
Kicsinyítő képző. 7. OE. 8. 
RL. 10. Szovjet gépkocsi már
ka. 11. ÜTAO. 13. Fogyasz
totta. 14. Vissza: helyhatáro- 
zó szó. 18. Folyó a Szovjet
unióban. 21. Szándékozol-e. 
22. Vissza: személyes névmás.

23. Bőrbetegség. 26. Nyílás
záró szerkezet 4- s. 28. Inni 
valók. 29. Sír. 32. Dzsingisz 
kán harcosát. 34. Kevert Lóri. 
39. Rák keverve. 41. Tenger
parti város Etiópiában. 43. 
AKAÁ. 45. Mint vizsz. 53. 49. 
Vissza: rángass.- 50. Becézett 
női név. 52. UIBÖ. 55. Követ
kező egynemű betűi. 57. Nős
tény kutya. 58. Széptevés. 60. 
Becézett női név. 62. ÁDAK. 
63. Rádium, jód, kálium vegy- 
jele. 64. Rebben középen. 65.
Mutató névmás. 66..............ház.
vasútállomás régen. 68. Három 
- oroszul. 69. Vissza: fölé. 
70. Tudományos ismereteket 
terjesztő szervezet. 75. Tete
jére.

A JÚNIUSI SZAMBÁN KÖ
ZÖLT KERESZTREJTVÉNY 

HELYES MEGFEJTÉSE:

Kellemes nyaralást kívá
nunk! Balatonfüred, Mohács, 
Harkány NDK csereüdülés, 
Orfű.

Könyvjutalomban részesült: 
Czudar Sándorné (III. üzem) 
Pécs, Endresz Gy. u. 17. Ta
kács Lajos Pécs, 39 es Dandár 
út 1/A. Szekeres Józsefné (I. 
üzem) Pécs, Doktor Sándor 
u. 29.

Juhász Károly

A testvéri mongol nép felszabadulását ünnepli

Két év Mongóliában

Magyar Kutató Expedíció tábora Kelet—Mongóliában

Szánbáj nó! Ilyen kö
szöntéssel fogadják a 
messzi Kelet felé utazó 
vándort a mongol határ
őrök és vámosok, amikor 
Szuh-Bátornál átlépi a 
mongol határt, ráadásul 
még keleti mosolyt is va
rázsolnak hozzá. Az em
ber mindenhol, a nap 
minden szakában ezt a kö
szönést hallja, ami annyit 
jelent, mint nálunk „jó 
napot!”.

Hát akkor engedjék 
meg, hogy én is így kezd
jem mondókámat. Szán
báj nó.

Már jó fél éve annak, 
hogy búcsút vettem Mon
góliától, az egymillió hős 
országától, de még nap, 
mint nap felelevenednek 
(íz emlékek.

Két év elég hosszú idő 
— az embernek alkalma 
nyílik arra, hogy jobban 
megismerje e távoli nép 
életét, szokásait és nyel
vét. Beosztásomnál fogva 
sokat jártam köztük: kint 
a prérin a jurtákban, a 
megyeszékhelyen a hivata
lokban és a főváros egy
néhány intézményében. A 
magyarok iránti szeretet, 
mint testvérnépnek kijáró 
tiszteletet, mindenhol ta
pasztaltam. Hisz mi is lo- 

| vas nemzet voltunk, és ott 
még sokan vannak, akik 
a húst most is a nyereg 
alatt puhítják.

Mongólia ma már agrár 
országból ipari agrár or
szággá fejlődik. Üj szak
ember gárda van kiala
kulóban. 1921-ben szaba

dultak fel. Az út nehéz j 
volt: sok belső problémát 
kellett megoldani és 1939- 
ben a japánokkal szemben 
egy Halhin-gol-i csatát 
megnyerni. Meggyőződhet
tem arról, hogy milyen 
érdekes, népi motívumok
ban gazdag népművésze
tük van (fa-, csont fara
gások, fémdísztárgyak mű
vészi kidolgozása). A volt 
egyházi és állami hatal
masság palotájában és a 
budhista vallástörténeti 
múzeumokban látott fal
festmények magasfokú 
művészetről tanúskodnak. 
A mongol nép, mint min
den más nép, ősidőktől 
fogva tiszteletben tartja 
nemzeti ünnepeit és szo
kásait. Egyik ilyen nagy 
ünnep a július 11-i Ná- 
dom, amely három napig 
tart, tele különböző kul
túrális- és sportprogram
mal. A Nádom-i ünnep
ség felejthetetlen élményt 
jelent az ottlévő külföldi
nek is. Ilyenkor a mongol 
népviselet színes kaval- 
kádja látható, mindenki 
ünnepi díszben jelenik 
meg. A környező jurták
ból lóháton érkeznek, any- 
nyi a lovas, hogy megér 
az ember köztük elmenni. 
A fényképezésnél minden
ki ott akar lenni. Az ün
nepélyes megnyitó reggel 
9 órakor kezdődött. A

megyei párttitkár ünnepi 
beszéde után a sportverse
nyek kezdődtek. A mon
golok kedvenc sportja a I 
birkózás, a lovaglás és az 
íjászat. A nemzeti birkó
zás fogásaiban különbözik 
a rendes birkózástól. Ép
pen ezért kellett lebeszél
ni a mongol birkózástól 
az egyik fúrómesterünket, 
hátha magyaros fogásával 
megsérti a nemzeti birkó
zás szabályait.

A lóversenyen általában 
5-6 éves gyerekek vesznek 
részt, tudniillik a mongol 
kistermetű lovak így 
könnyebben száguldhatnak 
ifjú gazdáikkal. A ver
seny célja egy 15 és egy 
30 km-es futam. Az 5 éves 
gyerekeknek a cél előtt 
már alig van ereje, hogy 
lovát mind gyorsabb tem
póra biztassa. A győztes 
lovas ajándékot kap, álta
lában egy nyerget és az 
ünneplő közönség előtt 
kumisszal kínálják (ku
misz mongolul: ájrág).

Este a megyei vezetők 
fogadást adtak, ahol négy 
fős magyar kollektívával 
vettünk részt. A pohárkö
szöntők elhangzása után 
hozzáláttunk a mongol 
ételkülönlegességeknek.

Az első fogással még 
megbirkóztunk, de a ké
sőbbi — a faggyús birka
hús már nehezebben csú

szott. A probléma megöl- j 
dásaként ittunk és egy
mást biztattuk az evésre. 
A vezetőség egy külön 
protokolláris személyt bí
zott meg a mi kollektí
vánk ellátására.

Ha már a Nádom-ról 
írtam, valószínű felve
tődik a kérdés, hogy hon
nan ered, mit jelent? A 
választ még Ulánbátorban 
egyik mongol történész 
ismerősömtől kaptam. Tu
lajdonképpen nemzeti 
sportünnep, amely ősi 
időkbe nyúlik vissza. A 
„férfiak három sportjá
nak” a megünneplése.

Nagyon régen pontosan 
meghatározták a birkózók | 
létszámát, ennek megfele
lően a versenyen 1088 fő'

Más füves részre költözik a család. A család férfi-tagjai 
elül lovagolnak.

vett részt. Abban az idő
ben csak három évenként, 
de a 19. század végétől 
évente ünnepük. Az ün
nepnek ezenkívül még je
lentős politikai tartalma 
van — az 1921-es Szuh- 
Bátor vezette népi forra
dalom méltó megünneplé
se.

Talán egyenlőre ennyit a 
mongóliai élményekből, 
amelyet a mongol nép 
nagy ünnepének tiszteleté
re írtam, mintegy hálámat 
kifejezve azért, hogy csa
ládjába fogadott és kelle
mes két évet nyújtott ne
kem.

Fröhlich Gvula
Kis. Kút. Üzem
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Bajnok az Ércbányász! FELHÍVÁS
Befejeződött számunkra 

:zép sikerrel az NB II. 
Síyugati csoportjában az 
!gy-idényes labdarúgó baj
nokság, amelyben csapa- 
unk az első helyen vég
iéit.

Az eredményes szereplés 
isszetevőit vizsgálva első 
íelyen kell megemlíteni a 
lakosztályban folyó kivá- 
ó szakmai munkát. Mint 
smeretes az év elején 
3algócsi Ottó vette át a 
:sápat edzéseinek irányi- 
ásót. Kitünően sikerült az 
ilapozás, a csapat felké- 
izítése a bajnokságra. Ki
siklás, visszaesések nélkül, 
3gyenletes jó játékkal meg- 
nyérték a bajnokságot.

Az év elején az edző 
igy nyilatkozott, hogy leg
fontosabbnak a szigorú fe
gyelmet és a támadó já
tékstílus megvalósítását 
;artja. Mindkét feladatot 
sikerült megoldania. A 
játékosok fegyelme kifo
gástalan, s ezzel együtt a 
:sapat-szellem, a hangulat 
is kitűnő. És ami a táma- 
ió játékot illeti? Ezzel 
kapcsolatban az első hely 
mellett álljon itt egy 
íredmény: A csatársor 15 
mérkőzésen 44 gólt rúgott!

Szerénytelenség nélkül 
állíthatjuk, hogy csapa
tunk játékával kiemelke- 
fett az NB II. mezőnyé
ből. Ez a megállapítás 
számadatokkal is alátá
masztható. A megszerez
hető pontok több mint 80 
’/n-át kiharcolva lettek el
sők. A pontgyűjtésben csak 
a Szekszárdi Dózsa tudott

Mi is vagyunk...!
Kedves Dunántúli Napló 

Sportrovat Szerkesztősége;
Vállalatunk sportéleté

ben az elmúlt évek kitartó 
munkája következtében 
számos területen értünk el 
kiváló eredményeket. Utal
ni szeretnénk itt többek 
között asztali tenisz szak
osztályunkra, amely évek 
óta NB-I. szinten küzd és 
most is a vidék legjobb 
címet viseli. NB-II.-es lab
darúgó szakosztályunk
évek óta az első között 
végez és az idei félfordu
lós bajnokság első helye
zettje csoportjában. Sakk 
csapatunk az NB-II-ben 
szinte örökös második és 
talán az idén is sikerül in
nen is előbbre lépnie. 
Megerősödött kézilabda 
csapatunk is szép eredmé
nyeket ér el ebben az év
ben.
Úgy érezzük, hogy az el
ért eredményekhez mérten, 
sportkörünk súlyához mér
ten rovatunkban nem fog
lalkoznak eleget velünk. 
Tudjuk, hogy önöknek 
megyei szinten kell tudó
sítani és az országos ese
ményeknek is helyet kell 
biztosítaniok. Mégis úgy 
látjuk, hogy azért sport
életünknek is több helyet 
és figyelmet kellene szen
telniük. Elősegítené ez to
vábbi erőfeszítéseinket és 
nyilván dolgozóink széles 
olvasó tábora is szívesen 
találkozna vállalati sport
körünk életével kapcsola
tos eseményekkel idősebb 
és nagyobb testvérlapunk 
hasábjain. A mi tudósítói 
tevékenységünket ugyanis 
rendkívül gátolja, hogy la
punk csak havonta egy
szer jelenik meg és igen 
nagy az előállítás átfutás 
ideje.

Sporttársi üdvözlettel: 
Ércbányász Sportrovat

felelőse.

velük lépést tartani, a töb- 
.biek messze leszakadtak. 
Mindhárom NB Il-es cso
portot figyelembevéve a 
legtöbb gólt rúgták és a 
legkevesebbet kapták. A 

! gólarány ennek megfelelő
en kitűnő 44:8.

Egy csapat játéktudásá
nak igazi fokmérője az 
idegenbeli szereplés. A 
csapat nyolc vidéki mér
kőzéséből ötöt megnyert 
és csak egyet vesztett el 
balszerencsés körülmények 
között. A vidéki 19:7-es 
gólarány is mutatja, a tá
madó szellemű játékot.

A csapat valamennyi 
mérkőzésén — vidéken is 
— fölényben játszott és 
ez többször nagy gólará
nyú győzelmekben is meg
mutatkozott: Máza—Szász
vár 8:0, Ajka 6:0, Pápa 
5:1, Almásfüzitő 4:0, Z. 
Dózsa 3:0.

Valamennyi csapatrész 
játéka javult tavalyihoz 
képest. A védelem maga
biztosan megingások nél
kül látta el feladatát. Kü
lönösen javult a két szél
sőhátvéd játéka. A véde
lem jó játékát igazolja a 
kevés kapott gól és a tény, 
hogy 7 mérkőzésen nem 
kaptak gólt és mindössze 
egyszer sikerült az ellen
félnek 2 gólt a hálóiukba 
rúgni. A védelem tagjai 
élvezték az edző bizalmát 
és így a Doszpod—Bendes, 
Péhl, Farkas I. mindig 
kezdő játékos volt. A kö
zéppályán Borovácz játé
kát kell kiemelni, vala
mennyi mérkőzésen ját
szott és többször nyújtott 
kiemelkedőt. Kár, hogy a 
góllövés viszont nem ment

Végeredmény
1. Pécsi ércbányász 15 11 3 1 44: 8 25
2. Szckszárd 15 10 2 3 23: 9 22
3. Bakony V. 15 9 2 4 18: 8 20
4. Győr 15 6 5 4 16:12 17
5. Táncsics 15 7 2 6 30:23 16
6. K. Rákóczi 15 5 5 5 21:20 15
7. Máza-Sz. 15 5 5 5 17:18 15
8. Dorog 15 4 6 5 17:18 14
9. Pápa 15 5 4 6 19:22 14

10. Fűzfő 15 5 4 6 14:17 14
11. Bauxitbánya 15 5 4 6 20:27 14
12: Almásfűz. 15 5 4 6 17:23 14
13. Z. Dózsa 15 4 4 7 14:24 12
14. Ajka 15 3 5 7 15:33 11
15. Savaria 15 3 4 8 16:24 10
16. Pécsi BTC 15 2 3 10 11:26 7

Békák és delfinek ■ a Balokányban
N

Úszni jó! Különösen azok
nak, akik tudnak is, nemcsak 
úgy, mint az „öreg balta”. A 
nyaralásoknál, vikkendezések- 
nél és a strandon sokan 
irigylik a lubickoiókat és leg
feljebb a kis vízbe merész
kednek bele. Az úszni nem 
tudó gyermekekért pedig ret
tegnek a szülők.

A kultúrált országokban 
minden kisgyermeket megta
nítanak úszni, hiszen ennek 
óriási a jelentősége az egész
ség és testi fejlődés szem
pontjából is.

Nálunk Is egyre nagyobb 
az érdeklődés , az úszóoktatás 
iránt, ezért az' Ércbányász SC 
Elnökségének döntése értel
mében az Úszószakosztály 
megszervezte azt a nagy ta
vaszi és nyári programot, 
melynek keretén belül több
száz G—9 éves korú gyermek 
tanulhat meg úszni.

Kísérletképpen a Honvéd-' 
utcai nagyszobás óvdások egy 
csoportja is rendszeres úszó
leckét kapott — sikerrel - s 
ha a fedett uszodában lett 
volna hely, sor került volna 
az újmecsekaljai óvodákra is.

Június közepén az úszóis
kolások is átvándoroltak a 
Tanárképző Főiskola szűk fe
dett uszodájából a Baiokány- 
fürdőbe. A szakosztály az 
úszóískolások szülei és az 
érdeklődők részére bemutató 
foglalkozást is rendezett. A 
kismedcncében a legapróbbak 
játékos vízhezszoktatása és 
oktatása folyt, a nagy me
dencében pedig a nagyobbaké. 
A sekély vízben az úszóisko
lások, beljebb az úszóután
pótlás legifjabb tagjai, a bé
kák és a delfinek, aztán egy 
nagy csoportban a „repülő-

ebben az évben. Nem sok
kal maradt el tőle Fekete 
és öt gólt is lőtt. Kár, 
hogy ' a forduló elején 
többször játszott halvá
nyabban.

A csatársort dicséri a 
rúgott gólok száma. Ebben 
a sorban többért is helyet 
kaptak, legjobban a 
Györkő dr, Szabó, Vincze, 
Farkas II, Lieber csatár
sor tetszett. Helyet kapott 
rajtuk kívül Lubastyik, 
Csőre és Szigeti is. Az új 
fiúk jól beilleszkedtek a 
csatársorba. Lubastyiknak 
gólerősségét, Farkas II-nek 
kiváló fejelőkészségét fi
gyelhettük meg. Györkő 
dr. csak egyszer-kétszer 
csillantotta meg igazi tu
dását. Vincze játéka lé
nyegeset javult tavalyhoz 
képest, sokkal többet vál
lalt magára és 10 góljával 
a csapat legeredményesebb 
góllövője volt.

Igaz, hogy ez a bajnok
ság csak erkölcsi sikert je
lent elsősorban, hiszen 
nincs feljutás. Mégis hasz
nossá válhat, a győzelmek 
önbizalmat adtak a játé
kosoknak, sikerült a csa
patot összekovácsolni. A jó 
idegenbeli szereplésért 
szép trófeát — az Ezüst
labdát — is nyertek a 
labdarúgók.

Gratulálunk a szakosz
tály vezetőinek, az edző
nek, a játékosoknak a 
szép sikerhez, és reméljük, 
hogy a jó csapatszellemet, 
az eredményes szereplést, 
sikerül átmenteni az ősz
szel induló hajnokságra is, 
amikor az első hely NB 
I/B-s játékjogot jelent 
majd.

Rózsa

halak., a szakosztály verseny
zői mutatták be, hogy mit 
tudnak a vízben. Csillogott és 
vidáman fröccsent a víz a 
lendületes tempók nyomán 
és a tribünön ülök megálla
píthatták, hogy látványnak 
sem utolsó a hullámszerű 
indításos úszóedzés. Hát még 
a vízben! A játékos gyakor
latoknál tetőpontra hágott a 
hangulat, a nagyok és kicsik 
egyaránt örültek a mozgás
nak, a víznek.

Az úszóiskola oktatói — 
Gálné Balogh Margit, Bank 
Erika és Csévi Ront mintegy 
száz jelentkezőt soroltak be 
a júniusi és júliusi turnusok
ba. A szakosztály további je
lentkezéseket is elfogad 6-9 
éves korig. A tanfolyam el
végzése után természetesen szí
vesen foglalkoznak az edzők 
azokkal, akik az úszás további 
gyakorlását választják.

A legutóbbi területi béka
delfin seregszemle versenyei 
is megmutatták, hogy jó úton 
halad az úszószakosztályban 
az utánpótlás nevelés, hiszen 
a legjobbak — Kovács Mari
ann, Donli Ági, Horváth Kati, 
Steingl Ildi, Bagoncsa Teri, 
Kern Zoli és Adél Andris - 
többször is dobogóra álltak, 
pedig a pompás új fedett 
uszodában felkészült kapos
váriak -erős ellenfelek.

A nyári úszótanfolyamokra 
6-9 éves korú gyermekeket 
- a pártoló tagok gyermekeit 
díjmentesen — be lehet még 
íratni Gálné Balogh Margit 
oktatónál a Balokányfürdő- 
ben délelőtt 9 órakor délután 
pedig 5 órakor. Az úszóisko
lások belépődíját az egyesület 
fedezi, a kísérők a pénztárnál 
50 filléres jegyet válthatnak.

A „Mecseki Ércbányász” 
újság Szerkesztő Bizottsá
ga fényképpályázatot hir
det amatőrök számára,

ÉPÜL, SZÉPÜL 
VÁROSRÉSZÜNK 

címmel.

Pályázni lehet szemé
lyenként legfeljebb 3 db. 
16x24 cm nagyságú, színes 
vagy fekete-fehér fény
képpel. A legjobb felvéte
lek értékes díjazásban ré
szesülnek, valamint részf- 
vesznek a BÁNYÁSZNAP 
tiszteletére rendezett ki-'

Félidő a kispályás 
labdarúgó bajnokságban

Befejeződött az üzemek’ 
közötti, népszerű sportve
télkedő tavaszi fordulója. 
A mérkőzések színvonala 
jelentősen javult az elmúlt 
évihez képest és örvende
tes az a fejlődés, amit a 
játék sportszerűsége és 
fegyelmezettsége vonalán 
következett be. Amint vár
ni lehetett a III. sz. bá
nyaüzem csapata végzett 
az első helyen, alig előzve 
meg a II. sz. bányaüzem 
csapatát. Az élmezőny ál
lása igen szoros, ami az 
őszi bajnokságban sok 
meglepetést eredményezhet

Tavaszi eredmények: 
I. forduló:

I. üz. — ÉDÜ. 3:3
IV. üz. — III. üz. 1:3
II. üz. — Kisk. 7:4
Szóig. — Közp. 2:0

II. forduló:
■I. üz. — II. üz. 2:3
III. üz. — Szóig. 1:1
Kisk. — Közp. 3:3
Kut.-Mélyf. — IV. üz. 4:5

III. forduló:
ÉDÜ — III. üz. 0:5
Szóig. — IV. üz. 3:5
Közp. — Kút. Mélyf. 1:1
Kisk. — I. üz. 3:0

IV. forduló:
ÉDÜ — Kút. Mélyf. 4=3
II. üz. — IV. üz. 3:1
III. üz. — Közp. 3:1
Kisk. — Szóig. 2:2

V. forduló:
I. üz. — Szóig. 1:1
Kút. Mélyf. — II. üz. 7:3
Kisk. — III. üz. 1:0
Közp. — ÉDÜ 1:7

8. Kút. M8 2 2 4 19:24 6
9. Közp. 8 — 2 6 9:25 2

A góllövő lista élmező-
nye:

14 gól Fledlik III.' üz.
12. gól Probszt

8 gól Bogyai IV. i 
mann Kút. Mélyf

ÉDÜ 
íz., Bau-

Kovács Miklós

PUCKAFEJ

VI. forduló:
Kút. Mélyf. — III. üz. 0:5
II üz. — Közp.
ÉDÜ — Kisk.
I. üz. — IV. üz.

2:1
3:0
0:0

VII. forduló:
Kisk. — IV. üz. 3=0
ÉDÜ — II. üz. 1:3
Szóig. — Kút. Mélyf. 1:2
Közp. —■ I. üz. 1:4

VIII. forduló:
Szóig. — ÉDÜ 3:1
Közp. — IV. üz. 1:3
II. üz. — III. üz. 0:6
Kút. Mélyf. — I. üz. 0:3

IX. forduló:
Kút. Mélyf. —Kisk. 2:2
Szóig. — II. üz. 4:1
I. üz. — III. üz.. 0:2
IV. üz. — ÉDÜ 5:6

Tavaszi bajnokság vég
eredménye:

1. III, üz 8 6 1 1 25= 4 13
2. II. üz. 8 5 — 3 25:23 10
3. Szóig. 8 3 3 2 17:13 9
4. ÉDÜ 8 4 1 3 25:23 9
5. Kisk. 8 3 3 2 18:17 9
6. IV. üz. 8 4 — 4 20:23 8
7. I. üz. 8 2 2 4 13:13 6

állításon. A beküldött 
fényképek helyezéséről a 
Szerkesztő Bizottság és a 
meghívott zsűri dönt.

A pályázatot az alábbi 
címre kell küldeni:

„Mecseki Ércbányász” 
Szerkesztősége

Munkásszálló „A” épület,
I. em. 5.

A fényképek hátára ol
vasható nevet, címet és 
munkahelyet kell írni.

Beküldési határidő: 1970. 
augusztus 1.

A szocialista száliitási 
körletek hagyományos 
sporttalálkozója

Már évek óta tartó jó kap
csolat jegyében, hagyományos 
szocialista brigádok közötti 
sport-találkozó színhelye volt 
1970. május 30-án, a MÉV III. 
sz. Bányaüzem lőtere.

A lóverseny resztvevő csa
patai: Mecseki Szénbányászati 
Tröszt István Akna Szállítási 
Körlej, MÉV Szolgáltató Üzem 
Szállítási Körlet és mint ven
déglátó, a MÉV III. sz. Bá
nyaüzem Szállítási Körlet csa
patai, összesen: 6 csapat, 30 
fő. A részetvevő csapatok tag
jai, igen nagy lelkesedéssel 
kezdték a versenyt és druk
kal figyelték, hogy ki nyeri 
a legjobb csapatnak járó ser
leget ,amit a III. sz. Bánya
üzem Szállítási Körlet Veze
tősége alapított. A verseny 
befejezése után, Németh Géza 
elvtárs ,a III. sz. üzem Szál
lítási Körlet Vezetője kihir
dette az eredményeket és a 
helyezést elért csapatoknak 
kiosztotta a díjakat.

I. helyezés: A MÉV. III. 
üzem Száll. Körlet I. csapata.
II. helyezés: A MÉV. III. 
üzem Száll. Körlet II. csapata.
III. helyezés: A MÉV. Szóig, 
üzem Száll. Körlet I. csapata.

Az értékelés befejezése 
után. fehér-asztalnál folyt to
vább a beszélgetés és meg
állapítottuk, hogy érdemes 
volt a megszervezéssel fára
dozni.

Köszönetünket fejezzük ki a 
III. sz. üzem Vezetőségének, 
akik elősegítették azt, hogy a 
jó kapcsolat és a szép kez
deményezések sorozata tovább 
folytatódhatott.

Az István-aknai Szállítási 
Körlet Veetősége úgy búcsú
zott tőlünk, hogy e nemes 
vetélkedőt folytatjuk Elvtár
sak nálunk, 1970. július hó 
15.-én!

Szerkesztőség üzenete:
Következő értekezletün

ket július 2.-án, 15 órai 
kezdettel tartjuk a szokott 
helyen.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ 
A Mecseki Ércbányászati 
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